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PUBLICACIÓ MENSUAL. 
La direcció de la revista no es fa 
responsable deis judiéis personáis 
deis seus col.laboradors. 

Amb aquest número de RUFACA celebrem el segon aníversari de la 
revista. Ja porten dones dos anys íntentant que RUFACA siguí el 
mítjá de comunicació i informació de la comarca, Durant aquest 
temps hem vingut repetint que tots els cerdans tenim a les mans una 
eina de treball que podem i hem de fer-la servir tots. Som conscients 
de que aquest plantejament de vegades s'ha entes i moltes altres no. 
Siguí com siguí aquí tením la RUFACA amb els seus errors i els seus 
encerts. Aquesta és una realitat ineludible. 

Tanmateíx una de les coses que, entre altres, havia mancata RUFA
CA era la partícipació deis nens. Hem cregut que el nostre/vostre aní
versari era l'ocasíó ideal per fer un número especial que, apart de te
ñir un nombre de pagines superior a l'habítual, aconseguís que RU
FACA siguí una mica la revista deis nens de Cerdanya. Potser al nos-
tre lector li haurá sorprés la portada. Només podem dír-lí que aquest 
és el resultat de l'espontaneítat deis nens que tantes vegades hem tro-
bat a faltar en els grans. Aquesta col.laboracíó deis nens que hem 
aconseguít aquest mes amb els seus dibuixos, voldríem perllongar-la 
en els propers números de la revista. 

Alliponant-nos d'aquest esperit, voldríem que la ritual felícitació de 
testes fos un desítg real de col.laboracíó i treball col.lectiu. 
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isfi Flash Flash Flash Flash Flash Flash Flash 

El dia quatre de novembre s'estrená, en quant a accidents, la nova 
carretera. Hl hagueren dos ferits ileus I un cotxe I una farola escla-
fats. 

El día deu de novembre tres persones entraren a la rellotgeria Fe-
rrer, d'aquesta vlla amb tres ganivets de dotze centímetres de llar-
gada i dues navalles de vlnt-i-cinc I cinquanta centímetres de Mar
gada, amb les quals Intimidaren els amos del local i s'emportaren 
joies per valor de mes d'un milió i mig de pessetes i una quantitat 
de diners no determinada pero bastant elevada. Un deis atracadors 
fou mort i els altres empresonats. 

Ha estat empresonat per robament en un comerp de Puigcerdá en 
Manuel Calatrava Montoyo. 

El dia 26 de novembre a les deu i mitia de la nit un Mini matrícula 
GE-7562-B per causes que es desconeixen es va despistar i sortí 
de la carretera produi'nt destroces a tres cotxes aparcats. 

No es pot acabar de senyalitzar i pavimentar la carretera de Llivia, 
en el trancant de l'Aduana, perqué la FECSA no acaba de treure 
els país, quan és fará? 

El Banc de Crédit Local denegá a l'Ajuntament de Puigcerdá el 
crédit que havia sol.licitat per a superar el déficit que en aquell 
moment girava al voltant deis 14 milions de pessetes (Veure ñvf^-
ccr Octubre). La rao aportada peí Banc és que els crédits només els 
concedeixen per realitzacions concretes, pero no per sufragar els 
deutes. 

El Secretari deis Ajuntaments de Puigcerdá, Isóvol i Ger, Sr. Josep 
Roca, es jubila obligatóriament el 19 de mar^ de 1980. 

El dia 22 de novembre es va repetir un robament a i'Escola. 
Aquesta vegada la quantitat ás de 30.000 ptes. i és van forpar la 
porta i els calaixos. No se sap qui ha estat, pero la persona que ho 
va fer sembla que coneixia perfectament el lloc a on es guardaven 
els diners. 

El dia 28 els funcionaris de l'Ajuntament anaren a la vaga recol-
zant les reivindicacions salariáis deis sector a tot el país. Es com
prometerán, pero, a cursar els assumptes urgents. 

En la madrugada del día 29 se perpetró en la Iglesia Parroquial un 
robo. Se llevaron 4 micros valorados en 100.000 Ptas., todo el di
nero que encontraron y causaron importantes destrozos. •— 

4/RUFACA/Desembre 

Los ladrones se escondieron en el interior de la Iglesia y actuaron 
durante la noche. Por ahora se desconocen más datos. 

COMISSIO ORGANITZADORA 11 DE SETEMBRE: Pagades les 
dues factures pendents de la Diada corresponents al transport de 
la paella i la confecció de propaganda que pujaven respectivament 
2.900 ptes. i 3.275 el rossec actual és de 9.800 ptes. experimen-
tant un superávit respecte a l'any anterior de 3.119 ptes. 

LA COMISSIO 

EL INSTITUTO EN HUELGA. Reunido el Claustro de Profesores 
de este Instituto, ha decidido por mayoría de votos no impartir 
clase el próximo jueves día 29 del corriente. 
Los motivos de este paro son: 
— No estar de acuerdo con la restricción del presupuesto ministe
rial para contratar nuevo profesorado, para construcciones, dota
ciones, etc. 
— No estar de acuerdo con el Estatuto de Centros Estatales no 
universitarios. 
— Exigir la inmediata regulación de las nóminas de profesores 
agregados en prácticas, PNNs y catedráticos de Institutos. 
— Exigir se mantenga el poder adquisitivo de los salarios. 

La revue "Les Coulisses" d'information artistiques et littéraires 
fondee par Théodore Quoniam, président de A.L.F., publica une 
critique d'un livre de Carmen Clausell Bernat. Nous la publions 
ci-dessous. 
Ne cherchons pas dans ce petit livre un austére traite des Devoirs. 
Rien de théorique dans ce récit mais une expérience vécue offrant 
une visión radieuse et concrete de l'harmonie que fait régner dans 
une famille la confiance sans nuages entre parents et enfants. Sans 
doute la trame romanesque qui sert de support á l'aventure racon-
tée est-elle minee, mais ce qui importe c'est le climat qui régne 
tout au long de ees pages. C'est, dirons-nous, un climat d'émervei-
llement puísé dans les eaux purés du jeune age. En suivant la fres-
que d'évocations que tisse le récit on est saisi et parfois boulerver-
sé par ees mots d'enfants á la fois nai'fs et profonds. On les capte 
dans leurs interrogations devant les mystéres de la vie quei décon-
certent leur imagination et qu'iis cherchent á expliquer en ieur 
donnant des signifícations anthoropomorphiques. 
L'auteur a su revétir les "pourquoi" du voile de la poésie inheren
te á cette mythologie enfantine la délívrant ainsi de toute puérili-
té ridicule. 
De page en page, on mesure la qualité du Bonheur que cree dans 
une famille l'affection reciproque. La mere initie son fils á al 
beauté des nuages, corrige ses préjugés. Ainsi l'enfant peut diré 
devant les fleurettes que le vent faigbouger: "On dirait qu'elles 
nous saluent". Mot exquis justifiant la reflexión du philosophe 
Bachelard: 

— "L'enfant est magicien avant d'étre physicíen!" 
Laissons-nous aller au charme de cette tendré histoire. 

Th. Quoniam, président de A.L.F. 



actualitat 

El pie comengá amb la lectura i 
aprovació de l'acta del Pie anterior. 
Seguidament es va passar a l'ordre 
del dia. El primer ount va ser la su-
bhasta de pins secs a un preu de 1.400 
pessetes el metre cúbic.Els contactes 
amb alguns compradors no havien 
donat fruit dones trobaben el preu 
molt elevat. Al final es va acordar fer 
un anunci públic de la subasta pero 
rebaixant el preu a 1.200 pessetes 
el metre cúbic. 

El segon punt que és va tractar, a 
instancias d'un escrit enviat per la 
Generalitat, va ser la fixació de dos 
dies de festa laboral de carácter local. 
Tots estaven d'acord en que aquests 
dos dies siguessin el dia 7 de juliol 
(dilluns de la festa major) i el dia 8 
de setembre (festa de la Mare de Deu 
de la Sacristía). El Sr. Vicens (E.M.) 
va proposar consultar amb les cen
tráis sindicáis i finalment es va deci
dir proposar a les centráis els esmen-
tats dies per conéixer la seva opinió. 

Continuant amb l'ordre del dia el 
tercer i últim punt, va ser l'adhesió 
de l'ajuntament a l'homenatge a l'es-
criptor Josep Pía. 

I aquí va acabar l'ordre del dia 
propiament dit, pero el Pie encara va 
seguir una bona estona. En primer 
lloc el Sr. Roca (secretari) va infor
mar de una serie d'oficis arrivats a 
l'ajuntament. El primer d'ells era de 
la Diputado que demanava que se 
l'informés sobre quines maquines de 
treure. neu eren necessaries per a la 
comarca. Els regidors van estar par-
lant sobre el tema i al final es va veu-
re la conveniencia de consultar espe-
cialistes en la materia i parlar amb 
tots els ajuntaments de la Cerdanya 
per trobar entre tots quin material 
seria el mes convenient i efica?. 

El segon ofici enviat per la Gene
ralitat informava sobre les jornades 
d'agricultura del Pirineu, convidant a 

PLE DE L'AJUNTAMENT 
DEL MES DE NOVEMBRE 

l'ajuntament a les reunions de treball 
i a facilitar informado sobre aqüestes 
jornades. 

Per últim és va llegir un escrit 
del Ministeri d'Educació en el que 
demanava si l'Ajuntament tenia la 
possibilitat, en un futur, d'oferir te-
rrenys per a la construcció d'un insti
tuí. Tots van estar d'acord en buscar 
i facilitar aquests terrenys. 

També és va acordar fer una ses-
sió extraordinaria per resoldre qües-
tions de tipus económic. Seguida
ment és va passar a l'informe de les 
diferents comissions. 

Comissió de governació: El Sr. 
Bosom va exposar en nom de la co
missió i va demanar una informado 
mes detallada abans de la celebrado 
deis plens. Va informar també sobre 
els projectes de l'aeroclub i sobre la 
possibilitat de disposar d'una emiso
ra de radio comarcal. 

Comissió d'Hisenda: és va infor
mar sobre l'estudi que está realitzant 
la comissió sobre ordenances fiscals, 
i sobre l'aprovació del presupost de 
l'any vinent demanant a les demés 
comissions que presentin les seves 
propostes. 

Comissió d'Urbanisme: El Sr. 
Peitx va explicar que la comissió con
tinua treballant en el pía general 
d'urbanisme i de les diverses reunions 
sobre l'anomenat pía amb comer-
ciants, promotors, constructors i 
veíns de Age i Vilallovent. També va 
informar de que s'havia demanat a la 
Generalitat un catáleg d'edificis sin-
gulars ja sigui peí seu valor artístic 
cultural o tradicional. 

Comissió de servéis: El Sr. Vidal 
va exposar el pressupost de pavimen
tado del carrer Pendís, que pujava un 
total de 160.087 pessetes. El senyor 
Ravetllat va demanar que els servéis 
técnics de l'ajuntament supervisesin 
el pressupost. Després es va parlar 

de la problemática del mercat i de 
la reunió que va teni lloc entr.e la 
comissió i l'associació de botiguers. 
El Sr. Vicens va proposar no arrivar 
a cap acord fins que no es consultes 
ais consumidors, proposta que va és-
ser acceptada. El Sr. Vidal informa al 
Pie de la necessitat de talar alguns 
arbres de la Font del Cucuru degut al 
perill que representen per les cases 
deis voltants. El Sr. Ravetllat va insis
tir de que abans de talar els arbres 
és tornes a demanar un informe téc-
nic i que abans de talar és busquesin 
altres possibles solucions. El Sr. Peitx 
va informar també de que es van ta
lar uns arbres de l'avinguda Doctor 
Piguillem quan l'informe técnic del 
Sr. Domenjó deia que no era necessa-
ri. 

El Sr. Pérez de Rozas va informar 
sobre l'organitzadó del Rallye i so
bre el viatge a Sevilla per tal de reco-
llir informació de cara a la possible 
construcció de la pista de gel. 

El Sr. Sapé va demanar que 
l'ajuntament redactes una carta diri
gida al director general de la Caixa 
de Pensions sol.licitant un esplai pels 
vells de la poblado. Tots d'acord en 
enviar la carta. 

Comissió de cultura; Kl Sr. Caries 
Canes va informar de la reunió que 
tindria lloc el dimarts dia 20 amb re-
presentants del Serem, i de la possibi
litat de fer un curset d'iniciació al 
Uenguatge del cine, amb material 
aportat per la Diputado. Seguida
ment es va parlar de la reunió que va 
haver amb en Joan Descarga en vistes 
a la programació del nou curs de l'es-
cola d'arts i oficis. 
PREGS I PREGUNTES: 

La Senyora Julia va expressar la 
seva preocupació pels vidres de l'es-
cola de EGB que tornen a estar tren-
cats, demanant si seria possible una 
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actualitat 

solució definitiva a aquest problema. 
El Sr. Peitx va Ilegiruna carta de 

de Tajuntament de Bellver en la que 
es demanava Tajut moral de Fajunla-
ment de Puigcerdá per a la tramitació 
de la restauració del campanar de 
Santa Eugenia. 

El Sr. Fullana va donar comple 
de ia denuncia de Tassociaciá de co-
mer^ sobre una botiga que no tanea-
va els düluns. 

El Sr. Bosom proposá reunions 
de treball abans deis piens i el Sr. 
Peitx va parlar sobre la possible reor-
ganització de les coniissions. L'alcal-

de va estar d'acord que les comis-
sions es teñen que desglossar, i en la 
necessiíat d'una major coordinació 
entre totes les comissions. 

Finalment el Sr. Peitx torna a in
sistir sobre la cel.lebració de Tacte 
públic demanant es fixés una data. 
Es va decidir comentar les reunions 
per preparar dit acte. 

Un cop mes la fira va estar amb nosal-
tres. Aquesta nostra fira que, a judici d'al-
guns, íendirá adesaparfeixer i que, per al-
tres, -pensem, la gran majoria, ha d evolu
cionar i trobar els seus cañáis de desenvolu-
pament propis. 

Cal pensar , i per lo que anein veíent any 
darrera any, la fira va perdent bastanc d In
terés i sembla que no ens ofereix gaires mo-
tivacions. Podem constatar que es reb cada 
cop amb forca indiferencia. 

La fira pot i necessita trobar una nova 
djmensió que no es limiti a les estrucutures 
"clássiques", quasibé monótones, que va 
tenint cada any. Necessariainent el sector 
agrari que es on es troba l'arret de la fira i 
priniordialment cap a on va dirigida, hade 
teñir el seu auge, tanniateix com en el as-
pecte d'intercanvi comerical que ja també 
hi es present. Pero pensem que s'hauria 
d'obrir les vies necessáries per un Lntercan-
vi en els aspectes de caire cultural i social, 
a on tots les nostres institucions o agrupa-
cions hi poguessin participar. 

Caidria, pero, potser que la fira no ens 
arribes com una cosa i un fet a'illat i parti-
cipatiu d'uns sectors determinats, sino que 
fes essencialment de tots i encaminada a 

FIRA 79: CAP A UN NOU 
PLANTEJAMENT 

tots. En aquesí aspecte tots, encara enis 
mes esceptics poden pensar que és molí 
utópic plantejar-se les coses així. Pero, 
d'alguna forma o alera cal intencar-ho i és 
necessari arribar-hi. Si pensem que la fira és 
bona per a tothom, hem de trebaliar-hi 
per a millorar-ta, 

Aquest any també el temps es va possar 
del coslat de la fira i aixó invita a que la 
gent sortís a pasejar-hi una estona per tal 
d'anar a veure les possibles novetats que hi 
haguessin i aprontar per comprar alguna 
cosa que fes falta. La fira va discórrer com 
cada any per els Uocs ja habituáis i feren 
presencia han nombre de parades que ens 
oferien coses ben variades. No hi faltaren 
els clásics "chariatans" de les mantés, que 
quasibé es pot dir que son una nota típica 
de la fira, pasant per el senyor que ens ofe
reix totes aquelles herbes medicináis que 
ho curen tot, i tot recuUint una petita mos-
íra de lo que hi havia podrem citar ei vene-

dor que a darrera hora oferia ciníes de cas
sette a 10 duros. 

En conjunt, cal pensar que no ha hagut 
diferencia respecte a la fira de l'any passat. 
Recullint comentaris, breument. deis ex-
perts, es pot dir: Que ia fira mantenía un 
equiiibri respecte de l'any anterior. El bes-
tiar ha millorat en quantitat i qualitat. tant 
se val que la nrostra podría ser millor, i en 
quant a la maquinaria segueix una tójiica 
de descens per donar mes pas a la mostra 
de cotxes. Dins de la maquinaria hi abunda
ren els tractors cada vegada mes perfeccio
náis i potents, 

La fira ha passat de nou. Seria bo ara i 
caidria que no la deixeni com un fet tradi
cional mes que ha passar, sino que ens plan-
legessirn les experiéncies tretes els darrers 
anys el cercar realment la nova cara a la Fi
ra. RUFACA esmenlava l'any passat també 
el desitg de desenvolupament d'aquesta fira 
cap a una veritable 'Fira de Mostres", 
Aquest any també ens reiterem i encara 
que sembli quelcom ¡lunyá, no per aixo cal 
deixar-hi de lluitar. Si mes no, hem d'a-
conseguir una Fira de tots, la Fira que tots 
voiem. 

Miquel i Ramón, 

PLANIFICAR EL 
PAÍS 

El dia 27 de novembre tingué lloc a la 
Sala d'Actes de l'AJuntament un acte que 
presidí el BaíUe de Puigcerdá i que va poder 
comptar amb la presencia de la majoria 
d'alcaldes de la comarca. La convocatoria 
venia feta per la Direcció General de Poh'ti-
ca.Territorial a fi d'informar ais represen-
tants municipals de la Cerdanya, tal i com 
es ve fent amb la resta de comarques de 
l'Alt Pirineu (Valí d'Aran, Pallars Jussá i 
Sobirá, Alt Urgell. . . ) de l'estudi que s'es-
tá fent sobre la zona pirinenca. 

Parlaren Isabel Rueda i Jordi Prat, de la 
Direcció General, i Joan Ganyet i Pasqual 
Ingla, membres de l'equip que está por-
tant a terme l'estudi, i ambdós habitants 
del Pirineu. 

El trebal! pretén ésser una fotografía de 
FAlt Pirineu que contribueixi a la racíona-
lització d'aquestes comarques des del punt 
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de vista deis recursos (humans, economics, 
forestáis, hidroeléctrics, etc.) i prenent ia 
perspectiva supracomarcal que permet Tho-
mogeneicat d'aquestes ierres. 

Algú podrá pensar que es tracta d'un es-
tudi mes que anirá a parar al calaíx d'algun 
despatx, pero alió que realment és noticia-
ble és el procediment amb que s'está desen-
volupant aquesl treball, Si fins ara estávejn 
acostumats al desplanejament, a la impro-
vització i ais decrets, si ja és prou renova
dor que els representants d'organísmes ofi
ciáis es desplacin ais indrets afectáis, si 
tot aixo ja indica un cerf canvi, alió que té 
d'insólit el procediment amh que es desen-
rotlla aquest estudi és el fet de que els qui 
el fan {representants de la Generalitat i ha
bitants -de l'Alt Pirineu) no volen arribar, 
segons paraules de Joan Ganyet, a cap con-
clusió abans d'haver fet una contrastado de 
les dades recoüides amb els representants 
deis ajunfaments pirinencs. Per tal moíiu 
trameteren una enquesta a cada represen-
tant municipal per tal que Testudi no sigui 
un llistat teüric de problemes a resoldre i es 
pogui passar a plantejar aiternatives directa-

ment conectades amb la reaütat. L'esforg 
que requereix per part deis ajuntaments 
pot ser, segons els ponents, prou profitós, 
en la mesura que, a partir del moment en 
qué la GeneraUtat pugui comentar a Ireba-
Ilar, aquesta será ja una feína feta. 
UN LLIBRE SOBRE CERDANYA 

En aquest mateix sentit, pero amb una 
perspectiva mes estrictament comarcal, 
s'está elaborant un llibre sobre la Cerdanya. 
El projecte va Iligat també a 5 llihres niés 
que, finanfats per la Caixa d'Estalvís de 
Barcelona, s'estan fent a la resta de comar
ques de l'Alt l*irineu. 

L'equip de treball, montat al voltant de 
rinstitut d'Estudis Ceretans, está treballant 
a contra rellotge per tenir-lo enílestít a 
fináis d'any. 

L'estudi vol ser, en aquest cas, un 
inventan estadistic d'ailo que tenim a Cer
danya, des del punt de vista físic, econó-
mic, social, d'equípaments, etc. Sens dubte, 
será una altra eina imprescindible per enca
rar-nos al futur immediat sense ímprovitza-
cions. 

J. 
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CRÓNICA DES DE L'AEROCLUB DE 
CERDANYA 

El día 21 de novembre va teñir Uoc un 
acontcixement de vital inportáncia per al 
futur de l'aerocluh de Cerdanya. Sembla 
ser que els projectes exposats peí Sr. Biele-
veld i el Sr. Lluís Querol en una entrevista 
realitzada per RUFACA en el mes d'agost 
(veure RUFACA núm.. 20) s'estan fent 
reaütat. En aquell momení ens van parlar 
de la possibilitat de que poguesin aterrar 
avions de t'ins a 20 places i d'aquesta mane
ra poder establir una comunicació amb di
versos punts d'Espanya. Dones bé, la idea 
ha íirat endavaní i el dia 21 , RUFACA va 
ésser convidada a presenciar l'arribada 
del vül inaugural Palma de Mallorca - Cer
danya. A Taeroclub hi havia for^a expecta-
ció i cal dir que l'assisténcia va ser molt 
nombrosa, Estaven presents representants 
deis ajuntaments cerdans, guardia civil, re
presentants deis bañes i caixes, membres 
de l'hospital, corresponsals de premsa i els 
servéis d'urgéncia: bombers i ambulancia. 

L'avió va arribar a les 13,05. Era un avió 
de la companyia Air-Balear anomenat Isla 
de Mallorca, tipus EC - DGU amb 1 8 places 
de capacitat. El vol es va realitzar sense cap 
problema i amb una durada de 50 minuts. 

Tot seguit es va oferír un aperitiu i un 
diñar a tots els presents al curs del qual el 
Sr. Bieleveld, conseller delegat d'Aeronáu-
tica del Segre, va exposar el que significava 
per a la comarca la futura realització de 
vols d'aquest íipus, el benefici que pot s-u-
posar de cara a l'increment del turisme i de 
cara també a obrir una nova via de comuni
cació i de servéis a Cerdanya. Seguidament 
va parlar el Sr. Jordi Cabré, representant 
d'un grup de Tour operadors interessats en 
l'explotació turística d'aquests vols; va re
marcar les grans possibÜitats que té la co
marca de cara, sobre tot, al turisme d'hi-
vern i el gran avantatge que pot suposar 
oferir ais turistes un mitjá de Iransport rá-
pid i cómodo com és l'avió. 

• També va intervenir un deis pilots que 
havien fet et viatge des de Mallorca, donant 
constancia de.la bona disposició de la com
panyia Air - Balear per comentar deseguida 
a realitzar vols Malíorca - Cerdanya. 

Aquest projecte comportará una millora 
de les instal.laciona i en un futur próxim 
es""'preíén que, amb les modifícacions opor-
tunes de la pista, sigui possible I'arrivada 
d'avions de mes capacitat i la intemaciona-
lització de I'aeroport. 

Des d'aquí desitjem que aquests projec
tes es facin realitat i que comportin un be
nefici per a la comarca. 

RUFACA 

Desembre/RU FACA/7 
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EL PRIMER PLE DE L'AJUNTAMENT DE G E R 
El primer pie havia de teñir lloc el día 

26 d'octubre, pero el Sr. Secretan estava 
malalt i es va apiadar fins el ó de novernbre. 
Aixó noniés ho van saber els de l'Ajunta-
mení perqué en el tauló no va aparéixer 
cap anunci ni cap ordre del dia. Les 9 per
sones que hi várem assistir per veure com 
funciona el nostre ajuntament ens en 
várem enterar perqué algún regidor en va 
parlar. 

Després de Uegir l'acta de la reunió an
terior i aprovaís tots els punts, es comen-
9á per l'ordre del dia. 

Es dona conformitac aJ lliurament 
d'unes quantes factures, llevat d'una de la 
Festa Major sobre la quai el regidor Fran-
cesc Comangés digué que, com no se sap la 
manera en qué s'han portat a terme tes 
despeses de la festa, no s'hauria de pagar, 
En Josep Ester manifesta el seu acord 
amb el regidor esmentat i s'acorda deixar-
la apart, 

Es toca el tema d'unes accions que 
TAjuntament té en el túnel de Toses i que 
Ja Diputado ha demanat si li volen vendré. 

'E! batlle diu que no val la pena vendre-les 
dones així .sempre tindrem una participa-
ció per petita que siguí (1.500,- ptes.). En 
Josep Cabreras diu que per un import tan 
petit no cal vendre-les i s'acorda per una-
nimitat man teñir-les. 

S'han d'elegir dos regidors per formar 
part del Consorci de la Cerdanya: es proce-
deix a la votació i surten elegits Caries 

Bertrán, és a dir, el Batlle, i ei regidor Es
ter, 

Sobre Taprovació J'uns projectes d'edi-
ficació, uns diuen que están conformes 
i altres que es demani un informe a l'arqui-
tecte. 

A l'apartal de precs i preguntes, el batlle 
diu que s'ha pres Tacord de donar unaaju-
da al Sr. que fa el transport de les escoles, 
perqué el que se li paga és una miseria. Els 
tres ajuntamenls afectats (Isóbol, Ger i 
Meranges) lian acordat que se li donará 
12.000,- ptes, aquest curs per compensar 
una mica la poca quantitat que li paga el 
Ministeri. L'Ester diu que és veritat que 
cobra molt poc i que ell está d'acord en 
que se li doni aquesta ajuda, pero que valia 
la pena avisar els altres membres de l'ajun-
tainení de l'acord a qué s'havia arribat amb 
els altres municipis i no fer una vegada niés 
les coses tot sois sense consultar res. El bat
lle contesta que no hi havia tenips perqué 
sino no anava a buscar la mainada. Nosal-
tres, particularment, pe]isem que si molts 
deis regidors son veins no s'hauria perdut 
pas gaire ternps. 

L'Ester diu que les reunions s'han d'aví-
sar amb 4S hores d'antelaciú i no amb 24 
com s'ha fet en aquesta ocasió, dones ell 
tenia que marxar i li va fer anar nialainent 
teñir que canviar els seas plajis en tan poc 
temps. També es parta de la manera de fir
mar els talons. L'Ester, com a cap de la 
Comissió d'Hisenda, demana des de fa 

temps, i un cop mes ho ha pregat aquest 
dia, signar els lalons que ara tan sois firmen 
el batlle i el secretan. 

El niotiu que esgrimeix és que els regi
dors d'aquest ajuntament no s'enteren mai 
deis pagaments que es fan. Setiibla ser que 
el Sr. Roca hi posa tota mena de "'pegues"' 
aixó si, amb molta diplomacia. 

Arribem al problema de l'aigua que cada 
dia va mes malament. Les millores que 
s'han fet no han solucionaí el problema. 
Potser solamenl s'ha aconseguit que l'aigua 
entri mes neta, pero el dipósit está sempre 
buit. En Francesc Comangés diu que ai 
rabal de dalt no hi ha hagul cap dia sencer 
amb aigua, sempre els hi falta a una hora o 
altra. L'Ester diu que si no es posen comp-
tadors no en tindran mai. El batlle diu que 
ajnb comptador tampoc en tindrem mai. 
Els altres no diuen res perqué d'aiguaja en 
leñen. Nosaltres creiein que s'ha de pensar 
en tothom i que fa niolts anys que hi ha 
geni que no té aigua i si posejí aforos tan^-
poc donen resultar. S'ha de mirar la manera 
de que tothom en tingui: obligar a la gent 
a posar dipósits i boies i així se'ls hi eniple-
naran, perqué si la teñen directa i es fan 
tornar a obrir els aforos perqué no en teñen 
prou, no s'adubará mai i aquest hivern la 
gent deis llocs mes alts tindran que tornar 
a anar a rejitar al rec i a buscar l'aigua a 
pols. Creiem que aixó no és de justicia. 

.•\ixí es va acabar el pie, parlant de coses 
intrascendents i amb bastan t cordialitat. 
Ara, esperen! que, com a tot arreu, de pie 
s'en faci un cada mes. 

P.J. 

ALP: 
L'ALCALDE 

INTENTA DIMITIR 

Aquest darrer mes, al municipi d'Alp hi 
ha hagut una noticia que lia destacat per 
sobre de totes les altres: la pressumta dimi-
ssió de l'Alcalde, Sr. Pous. De fet, la histo
ria comenta quan, a Tacabar una reunió de 
I'Ajuntament, el batlle anuncia de forma 
informal ais companys del consistori els 
seus desitjos de dimitir per raons personáis 
d'incompatibilitat del carree amb la seva 
feina particular. No cal dir que el rumor 
s'extengué rápidament peí poblé i, com 
acostuma a passar en aquests casos, el que 
només és un rumor és rápidament convertit 
en un fet: "Falcalde ha dimitit". 

Pero una segona reunió de I'ajuntament, 
centrada en aquest punt, vingui a aclarir les 
coses. El Batlle repetí el seu interés a aban
donar el carree, pero subrratUá també la 
necessitat d'evitar enfrontaments per a 
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la succesió, aconsegiiint així que el funcio-
nament mes o menys en equíp portat fins 
ara pogués continuar. 

Tanmateix, la succesió al Batlle Sr. Pous 
portava problemes. Mi havia en principi, 
dues alternatives que es concrelaven en dos 
noms: Rosell, segon regidor de la Mista en-
cap^alada per en Pous, i Tajá, primer i únic 
regidor de la candidatura Independents -
Unitat, amb la circumstáncia que ambdues 
candidatures havien donat proves d'enten-
dre's en el transcurs d'aquests mesos de 
nou ajuntament. Qui tenia mes possibili-
tats, si els desitjos .del poblé d'.A,lp ens 
atenim, era en Tajá, dones Rosell és consi-
derat com de La Molina, i, en conseqüéncia 
amb menys possibilitats davant la població 
majoritaria d'AIp. 

Sorprenenfment, la candidatura Inde
pendents - Renovado (tres regidors sobre I 
un total de nou) no vei amb bons ulls la I 
dimissió del Batlle, al contrari de les altres 
dues candidatures, que ho acceptaven de 
bon grat, probablement per la manca d'ho-
mogene'ítat entre les persones que havien 
de formar Tequip que dirigís el nou ajunta
ment i, possiblement, per un cert interés 
no confessat en aíUar l'alcalde. 

Tanmateix, Toposició hagués accbptat 

la dimissió i que en Tajá hagués acceptat' 
el lloc del Batlle en el cas que s'hagués 
ofert alguna contrapartida; és a dir, que 
en Salvador Rigola hagués estat el tinent 
d'alcalde. 

No hi va haver acord i davant el perill 
de disgregació del consistori, l'alcalde 
Pous reconsidera la seva decisió, que no 
havia arribat a forraalitzar mai, i congela 
la dimissió. |^, 

L; ISflRT 
* 

Res tau ran t ti'píc de m u n t a n y a 
EscudeMa i carn a ia brasa 

Tel. 880.662-26 

BOLVIR 



Una de fes utilitats 
practiques de les esco
petes d'aire compri
ma: Fer diana ais ré-
tois de carrer de ¡loes 
poc concorreguts. 
Apa! Aneu donant es
copetes a la mainada. 
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Tribuna Política 
(oberta a tots els partits) 

Comité Comatcal de la Ceidanya 

PSC-PSOE 
AL CAP DE MIG ANY 

Fins el present hem donat testimo-
ni deis plantejaments generáis deis 
que creguem hauria d'ésser la trajec-
tória municipal. Aquesta visió consti-
tueix el marc general necessari per a 
imprimir una direcció poh'tica amb 
previsió de futur a l'Ajuntament. 

Som conscients, pero, que la reali-
tat sortida de les eleccions pasadas 
no ens permet impossar els nostres 
criteris, donat que de tretze regidors 
nosaltres només en tenim tres. Per 
tant, hejn d'intentar que s'assoleixin 
.mitjangant le convenciment de les 
altres forces polítiques o per conduc-
te de pactes, dones és ciar que el que 
prima no és sempre la rao, sino la 
majoria de vots. Creguem, en conse-
qüéncia que ningú pot escandalitzar-
se si no van les coses com nosaltres 
voldríem. Igualment és a considerar 
que la majoria dominant a l'Ajunta
ment és la que ha de marcar la línia 
general d'actuació, dones aglutina la 
forga principal i la nostra tasca és la 
de fer una opossició constructiva 
per introduir les millores possibles 
i frenar les actuacions massa decanta-
des o excesivament partidistes. Amb 
tot i aixo, freqüentment hem portat 
iniciatives a l'Ajuntament que, no 
sense certes resisténcies, han aconse-
guit sortir endavant. 

Malgrat lo dit i no sense pensar 
que es podrien fer moltes mes coses 
a pesar de les dificultats económi-
ques municipals, avangant estudis i 
donant solucions a problemes d'es-
tructuració de servéis, pensem que 
hem de considerar-nos satisfets per 
haver aconseguit una línia d'actuació 
coherent i positiva a l'Ajuntament, 
que ha permés una serie de consecu-
cions importants, i que si quelcom 
ha estat frenat no ha estat, precisa-
ment, per causa deis nostres regidors. 

Hem de dir que tot i les fortes cn-
tiques que s'ens dirigiren a les portes 
de les eleccions, la resposta de la po
blado ens ha demostrat que l'exis-
lO/RUFACA/Desembre 

téncia del problema sanitari i hos-
pitalari no solament era real sino 
mes greu que no pensávem, dones 
comporta també un perill serios per 
l'Hospital. 

Quant al projecte d'institucinalit-
zació de la Cerdanya mitjangant la 
constitució d'un consorci d'Ajunta-
ments amb la Generalitat, és evident 
que cada dia hi ha mes gent conscien-
ciada de la urgencia d'endagar un 
treball profitós per la comarca, que 
sense aquest instrument resulta im
practicable. Tal volta puguin resultar 
estimulants les possibilitats d'em-
prendre determinats projectes que 
tenim mig estudiats i que podrien 
aconseguir veure's realitzats propera-
ment, per decantar les resisténcies 
que encara poden oposar alguns 
ajuntaments o determinats regidors 
d'alguns d'ells. Tais objectius poden 
aglutinar esperangadors esforgos en-
vers l'unitat ceretana, de forma que 
constituint un primer pas, perme-
trien una arrencada general de les 
nostres gents cara a la vigorització de 
l'economia comarcal en benefici de 
tots. 

Els treballs iniciats a través de 
rinstitut d'Estudis Ceretans en col-
laboració amb ell Grups de l'Alt Piri-
neu palessen una vegada mes el que 
es pot ambicionar si tothom aporta 
la seva voluntat. La presa de contacte 
amb el Grup d'Estudiosos del Ripo-
llés pot il.luminar noves possibilitats, 
des de la perspectiva d'una zona mes 
industrial. Cal sortir de la irreflexiva 
passivitat per caminar tots plegats 
cap a un futur millor, traient al ma-
teix temps al nostre jovent del carre
ro sense sortida en que es trova, per 
incorporar-lo ais afanys de la vida a 
travers de la creativitat i la partici
pado a la tasca social. Per tal, cal 
reforgar les entitats culturáis, espor
tivos i recreatives, impulsant tota 
mena d'actuacions i donant contin-
gut a la seva existencia. Es necessari 
comprometre igualment a la poblado 
adulta pensant en les possibüitats 
que ofereix la vida comunitaria. 

Creiem que hem donat moStres 
palesses d'una voluntat política al 
servei del poblé sencer, posant la 

nostra capacitat en millorar tot el 
que sigui possible, respectant el 
que existeix de possitiu així com els 
drets legítims de les persones i sense 
impossar autoritáriament els nostres 
plantejaments. 

Pensem que d'aconseguir-se el re-
surgiment d'aquesta vitalitat popular 
tot el que pugui fer-se des de l'Ajun
tament será un afegitó que mai tin-
drá el valor i la transcendencia d'una 
activa promoció ciutadana encarrila
da cap el bé general de la comunitat. 

AGRUPACIO COMARCAL 
DE CERDANYA 

M. PSUC 
LA LLEI DE MUNTANYA 

Recollint la invitado que el mes 
passat feien els companys socialistes 
per a que els col.lectíus polítics, so-
cials i institucionals de la comarca es 
definissin envers l'avantprojecte de 
Llei de Muntanya proposat pels 
Grups de l'Alt Pirineu, podem dir 
que el nostre recolzament no és sim-
plement una adhesió formal, sino el 
resultat d'un treball concretat en l'es-
mentat projecte, en la redacció del 
qual el PSUC a l'Alt Pirineu hi ha 
participat dins el marc unitari que 
son els GAP = 

La posició del Comité Comarcal 
del PSUC respecte a la futura orga-
nització territorial de la Cerdanya 
s'ha fet pública també en nombroses 
ocasions. En aquest sentit, ens hem 
definit a favor de l'opció de l'ALT 
PIRINEU, pensant que aquesta cons-
titueix una zona d'alta muntanya 
amb una problemática homogénia i 
coincidint amb la de la Cerdanya. Es 
en aquest marc quan pren encara mes 
sentit definir-se sobre la Llei de Mun
tanya, recolzar-la en la mesura que 
pot aportar un tractament diferen
cial per les zones muntanyenques, 
tal i com ho preveu l'apartat 2on de 
l'Article 130 de la Constitució i 
l'apartat lOé de l'Article 9 de l'Esta-
tut. Aquest és el punt de partida 
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imprescindible peí redregament de 
les terres pirinenques. 

Entenem que els objectius básics 
d'aquesta Llei han de ser: 

—Condicions de vida dignes per ais 
habitants de l'Alt Pirineu. 

—Dinamització económica de les 
nostres comarques. 

—Creació d'una infraestructura 
adequada d'equipaments. 

—Mesures de protecció contra de
sastres naturals. 

—Harmonitzar el creixement eco-
nómic i la conservado de la na
tura. 

—Creació d'un marc institucional i 
administratiu adequat. 

En aquesta perspectiva, els comu-
nistes pensem que el redreQament de 
l'Alt Pirineu passa avui fonamental-
ment per 4 eixos: 

1) Dinamització económica i orde

nado territorial. 
2) Creació d'un marc institucional 

i administratiu a nivell comarcal i su-
pracomarcal. 

3) Potenciado d'una dinámica uni
taria entre totes les forces de progrés 
i anticaciquils. 

4) Consolidado del PSUC a l'Alt 
Pirineu com a millor instrument per 
a garantir aquesta política. 

COMITÉ COMARCAL 
DE CERDANYA 

GALLDINDI FARCIT 
NADALENC 

1 gall dindi de 8 a 9 quilos, 1 quilo de carn magra, 
500 grams de Hornillo, 500 gr. de salsitxes, 5oo gr. de 
prunes, 200 gr. d'orellanes, 200 gr. de pinyons, 500 gr. 
de llard, 1 ou, 1 copeta de xerés. Tófones. 

Quan es té el gal! socarrimat, es buida, es renta i es 
sala de dintre, s'hi posa una cullerada de llard i es farceix 
amb el llomillo a tallets, salsitxes, prunes, pinyons, ore-
llanes, tot fregit, i algún troset de tófona. El pap va molt 
bé i és molt bó omplir-lo amb el següent: 

Es trinxa bé la carn magra i es posa en un atuell pro-
fu nd. S'a/un ten en un platet la sal, el pebre i la can y el la. 
De celiandre i de nou moscada, molt poquet, perqué 
teñen massa aroma. Tot aixó, ben barrejat, es tira a la 
carn amb l'ou i el xerés i es pasta bé amb les mans; tam

bé s'hi posen dues tófones trinxades i dues de mig parti-
des. D'aquesta pasta se n'omple el pap; a mesura que es 
va omplint s'ha d'estrényer bé perqué no hi quedi cap 
buit; llavors es cus. 

Preparat l'indiot d'aquesta manera, se'l Higa voltant-
lo amb el mateix cordill encreuat tres vegades, així es 
pot tombar perqué es cogui bé de tot arreu. Un cop pie 
cal pensar a cosir-lo. Es posa a la greixonera amb forqa 
llard i es tapa i es fica al forn tenint molt de compte que 
no es ressequi, cosa que s 'evita tiran t-1 i de tant en tant 
miquetes d'aigua o de brou. 

En tot cas, es treu del forn i es posa a sobre fent que 
cogui a poc a poc. Quan és mig cuit s'hi tira la sal i la 
canyella. Per a coure un gal! dindi d'aquesta mida calen 
de tres hores i mitja a quatre. 

El sobrant se sol menjar fred l'endemá de Nadal. Té 
molta semblanza amb el pao trufat i es pot presentar 
voltat de gelatina. 

Bonprofit ibon NADAL 
Rosa Maria 

L 'anunci es cotitza a 5 pessetes per paraula i és gra-
tuit per ais socis d'Amics de Cerdanya. 

Les respostes ais anuncis poden fer-se directament 
a l'interessat (en cas de figurar el nom i adreca en I'anun
ci) o bé a RUFACA - SECCIO MERCADET, Antic edifi-
ci Escolapis (Plaga Bervedere), Puigcerdá, fent constar 
clarament el número de cal xa de I'anunci a qué es refe-
reix. 

^ 

Vene patins de gel, número 36, marca Alviera, quasi 
nous. 

Núm. CAÍ XA 4/79 

Es ven cavall arab pur. 
Núm. CAÍ XA 8/79 

Vendo motor Dyane • 6 completo. Nuevo 70.000 pts. 
tel. 88 06 67. Anna: 

Núm. CAÍ XA 9/79 

Clases de Inglés. Clases particulares o en grupos reduci
dos. Razón: J.P.Poirier. Viviendas Magisterio. 

Se vende guitarra acústica, muy buen estado. Precio a 
convenir. 

Núm. CAIXA 11/79 

Es ven estufa de gas • oil en bon estat. Tel. 88 09 94. 
Jn. Josep Maria. 
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B) Una nova adquisició ais Pasquers, fe-
ta per Puigcerdá, fou la compra feta aJ 
monestir de Santes Creus amb data Í3 de 
marf de 1333, de les muntanyes de MAU
RA, CARLIT, COLOMERA i de Baders, 
amb les aigües sense cap reservació, tret del 
Uoc de Bovedó que es reteneii per al dit 
monestir i per ais homes de Guils. L'esmen-
tada compra es féu peí preii de setanta mil 
sous barcelonins. 

Ben aviat, pero, suscitada qüestió, una 
vegada mes, pels de Querol —que pretenien 
teñir dret a les pastures de Maura, Lanós i 
d'altres muntanyes de Puigcerdá, fou resol
ta dita qüestió mitjan^ant una sentencia 
arbitral de Tonze de febrer de 1335, en la 
qué es declarava expressament que els de 
Querol no tenien cap dret sobre la munta-
nya de Maura, que pertanyia exclusivament 
a Puigcerdá, a títol de compra; i en altra 
sentencia del J9 d'octubre de 1338, per 
idéntica rao, tampoc no tenien dret a La
nós. 

Totes les susdites muntanyes, tant les 
adquirides per compra a Poblet i a Santes 
Creus, com les de donació reial, foren 
confírmades peí rei Pere d'Aragó el Í7 de 
mar? de 1338, amb íots els drets perta-
nyents a Puigcerdá. De forma semblant, el 
rei Joan d'Aragó amb data 8 d'octubre de 
1387, aprova, confirma i de nou concedeLx 
a la vila de Puigcerdá totes les compres fe-
tes a Poblet i Sanies Creus, aixj com també 
quaissevol concessions o donacions reiaJs 
a dita vila, referents a les muntanyes deis 
Pasquers; i de passada n'especifica les 
segiients: Vallmarans, Lanós, Maura, Sobi-
rá, Roda, Carlit, Colomera, amb tots els 
Ilocs i termes inclosos en aquests noms, 
els quals confinen amb Taigua de La Tet 
i amb les Calmes o pastures d'OdelIó i 
d^ga t i amb les deveses d'Angostrína i 
de Dorres. I el 20 de mar? de 1388, el 

ELS PASQUERS (IV) 
mateix rei Joan d'Aragó ratifica a favor 
de Puigcerdá la seva anterior confirmacíó 
de totes les susdites muntanyes amb ses 
aigües i llacs, Uenyes i pastures, i amb tots 
els drets pertanyents de propietat, usde-
fruit i pie domini de les mateixes; decia-
rant nul i sens cap efecte el piet contra 
dits Ilocs promogut peí seu Procurador 
reial i Jutge del Patrimoni en els comtats 
de Rosselló i Cerdanya, comminant-los 
la pena de mil florins d'or. 

Anexe a totes aqüestes concessions es-
mentades, era el privilegi reial que decla
rava sota la seva protecció i salvaguarda 
tots els bestiars, tant "in pascendo" com 
"in eundo et redeundo" —és a dir, tant 
peixent dites muntanyes, com anant-hi 
i tomant -ne- i sense que ningú no els 
pogués molestar en res, ni ais bestiars, 
ni ais amos, ni a llurs pastors. Així ho 
concedíren ais puigcerdanencs els reís 
d'Aragó i Catalunya: Alfons amb data 7 
d'octubre de 1282; el rei Pere, el 4 de 
mar9 de 1283; el rei Jaume, el 28 d'abril 
de 1301; el rei Pere, el 18 de mar? de 1336, 
i altres ulteriors. 

A más a mes, si —com sabem— els puig-
cerdanencs eren també amos deis llacs com
presos dms les muntanyes deis Pasquers, no 
trobarem cap mica estranya la provisió del 
rei Pere, datada a Valencia el 10 de mar? de 
1382, i ratificada el 3 de juny del mateix 
any, en Ja qué declara el dret que, segons 
antic costum, tenien els puigcerdanencs 
d'anar a pescar amb xarxes o amb altra 
forma en els esmentats llacs de Vallmarans, 
Liaros, Sobirá, Roda ¡ altres, sense que nin
gú no els pogués molestar en res. 

Aixj dones, amb tot el que liem dit, 
Puigcerdá quedava amo absolut de totes les 
muntanyes deis Pasquers. Ni el Tractat deis 
Piríneus, que partí la Cerdanya en dues, no 
va pertorbar la seva possessió i gaudiment. 

Tanmateix, ara i adés continuaven soste-
nint litigis i controvérsies amb uns o d'al-
tres, que pretenien usurpa o reteneir drets 
en aquelles muntanyes. N'esmentarem no-
més un parell de casos: 

En primer lloc. la qüestió sostinguda 
amb els del poblé de Ibrres l'any 1674, per 
esbrinar i determinar els termes i b'mits deis 
Pasquers de Puigcerdá en les partides del 
Pía de Matanova i devesa de Dorres; i amb-
dues parts, per tal d'evitar plets i despeses 
inútils, resolgueren una concordia sobre la 
pretensió del terme dalt esmentat. 

D'altra banda —i potser resulta ser mes 
interessant— la qüestió promoguda per part 
de Puigcerdá amb els de Bolquera i la Co-
munitat de preveres de Santa María; resolta 
també mitjanfant concordia datada el 6 de 
setembre de 1674 i aprovada el 19 deis ma-
teixos mes i any, en la qual es declara i de
termina concretament els b'mits deis termes 
a cada part concernents; és a dir, que ha-
vent sostingut ja alguns plets i qüestions 
entre ambdues parts, durant l'espai de mes 
de dos-cents anys, sobre Tempriu que pre
tenien teñir els de Puigcerdá en el terme 
que els de Bolquera en el Uoc de la BoUosa 
o serrat de la Tescorada, per fi fou concer-
tat i ajustat entre dites parts en la forma 
continguda en la dalt esmentada concordia 
de 1674. Es una concordia molt llarga, que 
no entra pas en Támbit d'aquesta revista. 
Cal dir només que uns i altres fins aleshores 
no coneixien exactament els límits de llurs 
respectius drets, fixaren les termeneres co-
rresponents. .. , 

• . (Continuará) 
Salvador Galceran 
Arxiver Diplomat 
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CABRINETTY NO Hl ES L'altre dia quan eslava fullejant el voíúm número 
dotze de ia Oran Enciclopedia Catalana, vaig extranyar-
me molt quan en l'article (signat per Joan Rebagliato i 
Teresa Lloretj referent a Puigcerdá (pagines 171 - 172} 
entre maltes altres coses que em van semblar molt in-
teressants vaig trobar la següente frase: 

"La plaga major és porxada, presidida per ¡'estatua 
del general Cabrinetty, de Rossend Nobas". 

Estic totalment d'acord amb eis autors de l'article 
quan diuen que la plaga es porxada, ja que tío és en la 
major part. Pero també tinc que dir que actualment I' es
tatua no hi és, ja que en el transcurs de la última guerra, 

cap a fináis de l'any 1936 o principis del 37, segons la 
versió d'un testimoni presencial del fet, una nit un grup 
de personas posant-U una corda al coll la van enderrocar 
del pedestal en que estava situada, un cop a térra la van 
trancar a cops de pie i de malí en diversos trossos que 
van anar a Hangar cap al final de l'actual carrer José An
tonio. 

Avul en dia només es pot veure una mínima part 
d'aquesta estatua erigida en memoria de raíliberdor (i 
no defensor com diu el programa editat per i'ajuntament 
amb motiu de les testes d'estiu de l'any 1977} de la vila 
de Puigcerdá en aquell tamos setze del mes d'abril de 
1873, es tracta d'un tros del cap (la gorra i el date//} que 
está exposat en el claustre de l'antic convent de Sant 
Doménec, entre maltes altres pedrés i lapides, f/de/s tes-
timonis de la historia de Puigcerdá I Cerdanya. 

Masoir 
Puigcerdá, setembre 1979 

NADAL: 

ULL VIUAMB EL LEXICI 

La influencia del castellá en el vocabulari de Nadal 
és ta ben palesa en expressions com: "Aquest any passa-
rem els Nadáis a casa". Cal teñir en compte que Nadal 
només és pot usar en plural quan ens referím a mes 
d'un Nada/: "Hem passat dos Nadáis seguits a casa". En 
els altres casos s'ha d'emprar el singular. 

Quant al barbarisme "navidenyo • a"ha d'éssersubs-
tituit per l'expressió "de Nadal" o bé "nadalenc, a": 
"Les testes de Nada/", "/es felicitacions de Nadal". . . 

Un altre castellanisme que hem d'evitar és el de ''vi
llancico"; ca/ dir: "canga de Nada/". També podem dir: 
"nádala", "canga nadalenca" o "nadalenca". Es mes re-
cbmanab/e, pero, "cangó de Nadal". ^ 

AWWWWvWWWWWW 
Peí que ta a/ léxic pertanyent al menjar tipie 

d'aquestes testes, hem de dir: "ga// dindi" o "indiot" en 
//oc de "pavo"; "torrons de Xixona" en l/oc de ". . . Ji
jona", ". . . d'Alacant" en l/oc de ". . . d'Alicant"; 
"neules"en líoc de "barquillos". .. 

I aixó de "¡'aguinaldo"?. Es un castellanisme que ca/ 
treure detinitivament, com tots els altres, de la nostra 
¡lengua. Cal que diguem: "estrenes" o "gratificado de 
Nadal". 

Tampoc és correcta l'expressió "Notxebuena"; en 
Hoc seu en tenim una de ben genuina: "nlt de Nadal". 

I fina/ment, e/ meu desig amb ia más genuina te/ici-
tació: "Bon Nadal". 

Laura Fabra 

AUTO ESCOLA PUIGCERDÁ 

Victoria, 4, 1 
PUIGCERDÁ 
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I N S T I T U Í D ' E S T U D I S C E R E T A N S 
LLIVIA ROMANA 

A mitjans d'agost tingué lloc la 2a. cam-
panya d'excavacions arqueológiques per 
aquest grup que comenfá díent-se EQUIP 
DE RECERQUES CERETANES, i que ara 
ha passat a ésser L'INSTITUT D'ESTUDIS 
CERETANS. 

Les dos campanyes d'excavacions que 
portem a Llivia han estat dirigides pal Doc
tor de runiversitat de Barcelona, Josep Pa-
dró i Parcerisa, i en aqüestes dos tempora-
des hem comenfat a trobar llum a lo que 
creiem que pot ésser la antiga ciutat Julia 
Livia, Romana, que ens a citen bastants au-
tors antics, i que fins ara era desconegut el 
seu emplapament. 

La primera campanya fou reaUtzada el 
any 1975, i arrel de les troballes fetes en 
l'excavació deis fonaments d'un edifici en 
el carrer Foncitrana, i en el que entre d'al-
tres coses es trobá un pou amb dosjerresi 
que es poden veure a l'Ajuntament de Lli
via. Aquesta campanya realitzada en lo que 
avui es el Edifici UR, del carrer Foncitrana, 
donar a uns 50 centímetres de fons, restes 
d'un habitacle composat per dos habita-
cions, una amb un mosáic, composat de te-
selles blanques amb un puntejat negre fen 
quadriculat, i l'altre habitació amb un pa-
viment, molt mes consistent que el mosáic 
esmentat, restes de teules, cerámica esmico-
lada de diverses quaUtats i époques, sobre-
tot, romana i prerromana. Aixó ens fa 
veure la importancia que habia tingut Lli
via, en altres époques, ja que aquests camps 
que fins ara només servían per el conrreu, 
havian estat habitáis en vanes époques 
anteriors, menys ara. L'edat que es 
calculan les paiets trobades es el primer 
sede de la nostra era. 

La segona campanya realitzada aquest 
mes d'agost de 1979, confirma la importan
cia de les edificacions trovades, ja que a uns 
9 metres de la primera, continuem trovant 
parets d'edificacions, i aqüestes molt mes 
gruixudes, una té metre quaranta d'ampla-
da, el que ens diu que deuria ésser un mur 

exterior d'una gran edificado, els restes de 
teules, cerámiques i osamentes es conti
núen trobant, fins i tot algún trocet de "sigí
lala", es aixi com s'anomena la cerámica de 
luxe romana, fa que ens en adonem de la 
importancia del lloc. Bé aixó no vol pas dir 
que Llivia fos una gran ciutat, sino mes bé 
creiem que deuria ésser el lloc de reunió, i 
mercat de la comarca, i a on la cultura ro
mana per mitjá deis gobernants prenia 
asentament en les mentalitats deis indige-
nes Ceretans, tinguem en compte que ha
bían estat molt reacís a la conquesta per els 
romans. 

Aquest mateix any el mes de setembre, 
obrin una zanja per els desaígües que es fan 
en les noves edificacions del carrer Fontcí-
trana, davant del edifici "UR", es reconei-
xeren dos parets mes, transversals al carrer, 
una de metre quaranta, restes esmícolats 
com en les altres excavacions i el que sem-
blava ésser el pavíment de la antiga vía ro
mana de Cerdanya. Una d'aquestes paresis 
és trobava a uns deu metres de la primera 
excavació i a vint-i-cinc de la segona, el que 
fa que la zona romana de Llivia, reconegu-
da, es vagi engrandint. 

Una vegada acabada la temporada 
aquest any, tingué lloc a l'Ajuntament de 
Llivia una conferencia a carree del Doctor 
Josep Padró, sobre la Lüvía antiga, aíxí 
com un resum deis resultats de les excava
cions efectuades fins ara. 

En aquesta conferencia, que donada la 
gran concurrencia de gent, pot quaüfícarse 
d'un éxit, el Doctor Josep Padró va comen
tar dient que la primera cita de la Cerdanya 
ens la dona un víatger de Marsella que en el 
segle 6é. avans J .C , en un viatge per la 
península Ibérica, i en arribar a l'Empordá, 
ens diu que a l'altre costat deis Pírineus, hí 
ha una ra9a que s'anomena els Ceretes. Al-
tres autors citan la Cerdanya com Diocasi 
del segle segon o tercer després de J.C. i 
que ens relata la sutmisió deis Ceretes per 

els Romans l'any 39 de la nostra era, i 
Estrabó, els Ceretes els sitúa a les valls Pí-
rinenques i diu que es dedican a la cría de 
bestíar, que h¡ han molts remats. El Doctor 
Josep Padró continua dient que Marcial 
en el Sede 1 er. alaba els pemils de Cerda
nya, ja que eran molt consíderats a Roma, i 
que també han estat citats posteriorment 
en el any 300 de la nostra era per l'Empera-
dor Diocleciá, en un decret fixan els preus, 
perqué era una época d'inflació, en que els 
preus s'havian encarit molt, sobretot els 
alimenticis. De Sil.li Italic, ens diu que va 
ésser el primer en parlar-nos del pas de Her
cules per la Cerdanya, i que va fundar Lli
via en el segle primer, també del pas de 
Aníbal per aquesta regió, í de l'alianza que 
habían tingut amb els ceretes el General 
Cartaginés. Que Plini "El Vell", ens diu que 
els ceretes pertanyen a la provincia Tarra
conense, que gaudíen del dret llatí, o sia 
que eran consíderats com a ciutadans de 
Roma, i que els ceretans es dívidíen en Ju-
líans i Augustans, aquesta separado, el que 
si reladonem es el nom de Julia o lulia 
Livia, amb Llivia. Per altre costat í per pri
mera vegada el que ens cita la ciutat deis 
Ceretans, es el Geógraf d'Alexandria Caludi 
Ptolomeo, en el segle 2on. després de J .C, i 

"dona el nom de luUa Livia. 
FinaUtzá la seva disertado el Doctor Jo

sep Padró i Parcerisa, parlant-nos que en el 
segle 6é. de la nostra era, un altre geógraf, 
Esteva de Bízanci, ens parla d'una segona 
ciutat Ceretana, per ara desconegut el seu 
índret, í que se anomena BragMe o Braguíle, 
de la qual sí algú en té noticia o indícis de a 
on pot ésser, agrairem molt que ens ho fací 
saber. 

Dient-nos que aqüestes son les dades 
que els autors mes antics ens han deíxat de 
la capital deis Ceretes es tanca la conferen
cia amb un petit col.loqui, deis qual esbri-
narem quelcom en un próper artícle. 

P. Font 

TOSAS-SASTRE 

José Antonio, 4 PUIGCERDÁ 

FILATELIA 
MONTANÉ í C/. Morera, 6 

P U I G C E R D Á 
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EL ESTATUTO EN CERDAÑA 
Los pueblos con un porcentaje más alto de NO son 

Ger con cun 20,83 , Bolvir con un 11,40 , Puigcerdá 
con un 9,26 , Fontanals con un 7,07 . 

Si nos ponemos a la altura de Cataluña con un 6 
aproximado, es un tanto por ciento muy alto, sobre to
do el 20,83 de Ger es uno de los más altos de toda 
Cataluña. 

Dejando aparte Maranges i Vilallovent que en las pasa
das elecciones del 1 -3 -79 también tenían un porcenta
je muy alto de votos de derechas, pero esta vez se han 
identificado con Cataluña, que a mi modesto entender 
es lo que tendría que ser, que todo el mundo tenga sus 
ideas, pero por lo menos los nacidos en esta tierra que 
no renieguen de su propia entidad de Catalanes ni de su 
propio ser, pues creo que tanto en Ger como en Bolvir 
hay muy pocos nuevos catalanes, ni creo que sean las 
personas no nacidas en Cataluña las que hayan votado 
NO. Si solamente Fuerza Nueva hizo campaña contra el 
Estatuto i tanto Centristas como Coalición Democrática 
decían SI al Estatuto, no se comprende como pudo salir 
un porcentaje tan alto de votos negativos. 

Los pasados días de Feria pude hablar con unos cono
cidos de Ger y al preguntarles que habían hecho en su 
pueblo contestaron que les daba vergüenza del resultado 
obtenido. Uno dijo que él les obligaría a hablar toda su 
vida en castellano. También dijeron que se habían ente
rado que eran el pueblo de Cataluña que tenía el tanto 
por ciento más alto de votos en contra del Estatuto, que 
ya se veía en el pueblo un clima contrario al Estututo y 
un ambiente negativo, pues todos los carteles de la Ge-
neralitat no duraron nada, todos fueron arrancados al 
cabo de un momento de haber sido pegados, i que no 
hubo propaganda de según que partidos pidiendo el SL 
¡Pero verá cuando lleguen las elecciones al Parlamento 
de Cataluña si pondrán propaganda! 

¿Será lo que les decían en una entrevista'por TVE al 
Sr. Sentís y al Sr. Senillosa que en Ebrcelona los barrios 
de Pedralbes - Sarria - San Gervasio, etc, que en las elec
ciones al congreso del 1 - 3 - 79 fueron los que dichos 
Sres. tuvieron más electores y que ahora han sido los 
que han votado más en contra del Estatuto, y pregunto 
¿ha pasado lo mismo en la Cerdaña? 

PC. 

^^ £A O' LLET D ALTA MUNTANYA 
ESTERILIZQDQ 

LA TROBAREU A TOTES LES BOTIGÜES DE 
LA CERDANYA EN BOTELLA DE LITRE I MIG 
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L'ASSOCIACIO DE PARES 
D E L C O L . L E G I ALFONS I 

A fináis del curs passat es va renovar TAssociació de 
Pares de l'escola, donant entrada a tots els pares que va
ren volguer part icipar-hi. A ix í dones ha quedat consti
tu ida una junta de tretze persones que son les responsa
bles del funcionament de l'associació actual. 

A través d'una primera trobada de pares i mestres, 
ens várem enterar de que els membres de la Junta s'han 
distr ibui ' t entre ells diverses responsabilitats o feines a 
fer, en un fu tur , que esperem, no massa l lunyá. Aqüestes 
feines o comandes son lessegüents: Obres, relacions hu
manes, activitats extraescolars, i ensenyament. 

Com a primera activitat s'han fet unes trobades amb 
els pares de cada curs d'E.G.B. i parvulari en qué hi han 
assistit els mestres corresponents de cada nivell. Tant 
pares com mestres han t ingut l'ocassió de conéixer-se i 
poder plantejar problemes i suggeréncies de cara l'educa-
ció deis alumnes i la bona " m a r x a " de l'escola. 

Tots, pares i mestres tenim ganes de qoe hi hagi una 
bona entesa, dones, només si es així t indrá aquesta asso-
eiaeió un efecte positlu en l'educació deis alumnes, 

Desitgem també que d'ara endavant s'aeabin les xa-
farderies al carrer sobre l'eseola; i. . . si hi ha alguna 
queixa o suggeriment positiu es dirigeixi cap a l'Associa-
ció. 

No sé si es demanar massa, . . . pero el diáleg que 
s'ha iniciat pares/mestres - mestres/pares, seria mol t im-
portant que fos extensíble ais alumnes i també a la comi-
ssió de cultura municipal, sino podem caure en alió de 
fer cadascú la guerra peí seu cantó i ja sabem que no ens 
portarla al que tots volem, en def ini t iva: fer una escola 
de tots que eduqui, comuniqui ¡ ens faci ser mes Iliures. 

La "SEÑU" 

UNA DE FREDA I UNA DE CALENTA 

. . . la freda: 
NI HAN L L A D R E S A L'ESCOLA? * ' 

Quan sortirá aquesta crónica publicada, ja féra dies 
que l'enigmátic Madre es va acostar a l'escola. 

Eran les quatre de la tarda d 'un día d'aquests de la 
tardor quan bé mol t de gust sortir al pati a fer la classe 
de gimnas, i com que es veu que el Madre no n'havia de 
fer, ni el professor de gimnas necessitava la "caixeta" 
deis diners de la mitjá pensió, casualment es varen tro-
bar ai despatx del director (Madre i "caixeta") i varen fer 
de les seves. L'Al Capone Cerda va anar de cara ais bi-
llets grossos (de 10 a 15 mil ptas.) que per cert estaven 
al capdevall de la caixeta. Quina edat cal teñir per actuar 
amb aquesta malicia? 

Inmediatament el director va decidir prendre mesu
res perqué no es tornes a repetir un acte semblant. A 
partir d'aqueli dia el despatx del director va haver d'es-
tar lamentablement tancat a pany i clau. 

Roes dies mes tard la mosca tornava a la mel i en tro-
bar-s'ho to t tancat va haver de Mmitar-se a forcar el pa
ny, trencar un vidre i entornar-se'n al lloc d 'on havia 
vingut. 

La policía está assabentada deis fets. 

. . . la calenta: 
L A X O C O L A T A D A 

Malgrat ens hagin prés la tradicional festa de TOTS 
SANTS (i SANTES), l'Associació de pares ha conside-
rat mol t encertadament que calía celebrar-ho. El preu 
deis panellets no els va permetre (segurament) de fer-ho 
amb els doleos tradicionals, per aixo varen recorrer a les 
humiis castanyes i una saborosa xocolatada amo coca in-
closa. 

Per entrar en gana várem engegar la festa alumnes i 
mestres participant com a jugadors o espectadors al par-
t i t de fú tbo l de l'equip de Puígcerdá infant i l contra 
l'equip de l'escota. La derrota deis escolars es va oblidar 
rápidament en arribar la flaire de la xocolatada una vega
da várem tornar a estar al pati de l'escola. 

Si tots els mestres haguessin menjat xocolata (la "Se-
ñ u " US assegura que era bastant bona) potser no hauriem 
vist tres o quatre cares de prunes agres entre " l ' e q u i p " 
docent" . 

Desitgem que aquesta simpática festa sigui la prime
ra de les moltes que sens dubte han de venir de la rná de 
l'Associació de pares (Fel ic i tatsl) , que la propera vegada 
(ara ja ho saben, no?) han de venir provei'ts també de bi-
carbonat per l'agror de certs estómacs. , ; .. . 'k--

La"SEÑU" 
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MARTA MATA, MESTRA 
Marta Mata no precisa presentado. El seu noni evoca 

anys d'honesta Iluita democrática en el camp de i'ense-
nyament, pero també anys de treball rigurós, de dedica
do permanent en la investigació pedagógica,. Si entre la 
ingent tasca educativa portada a terme per la Generalitat 
en el temps de la República i el nioment actual hi ha una 
bona cordada, és evident que una bona part deis seus fils 
corresponen a la institució Rosa Sensat. I si aquesta Ins-
titució té un nom indiscutit, aquest és el de Marta Mata. 
Si no fos perqué a ella no li agradarla, diríem que Marta 
Mata és ella sola una institució. Pero hi ha una deílnició 
que li escau molt mes: Marta Mata, mestra. 

Aquesta mestra vingué a Puigcerdá el dia 2 de novem-
bre. convidada per l'agrupació comarcal del PSC (PSC-
PSOE). Arriba en el seu destartalat "2 cavalls", entra a 
la Sala d'Actes de Tlnstitut, demaná una pissarra i ens 

ÍKESITI 

. : I I . IS : ; : Í ' ^^ZILI 
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PARK HOTEL 
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DIRECCIÓN: Joan Orriols 
ESPECIALll AT: Bodas i banquets 

PUIGCERDÁ. Telf. 88 07 50 

dona una IIÍ9Ó magistral de com no s'ha de donar una 
lliî ó magistral, si ens permeteu la paradoxa. Amb un ex-
traordinari domini deis ressorts de la veu, estabh' una 
mena de comunicació inusual en aquest tipus d'actes. El 
que sol ser una freda exposició de principis es convertí 
en un conté que la mestra Mata explica ais seus alumnes-
auditors, aconseguint teñir-nos "ficats a la seva butxa-
ca" durant dues hores. I mentre ens narrava e! conté 
d'alló que ha de ser l'escola catalana, mentre ens con
vencía amb el seu estil planer de que aquell conté podía 
ser realitat, testificant-ho amb la seva propia experiencia 
de tant en tant s'enrecordava d'aquell alumne-auditor 
(mestre recentment arribat de Toledo, pero ella ño ho 
sabia) que tenia dificultats per entendre el cátala, i li 
demanava: 

- Em segueixes?, M'entens? 
Aquella nit Marta Mata ens demostrá que alió que 

deia es podia fer, ens demostrá com un mestre pot tro-
bar comunicado rápida i eficaz amb els seus alumnes, 
pero ens demostrá quelcom mes, quelcom que sovint 
oblidem uns i altres. La Diputada peí PSC, Marta Mata, 
mestra, ens va fer veure que la política no ha d'anar for-
i^osament desUigada de la tendresa. 

Tot aixó és el que s'anava palesant mentre ens oferia 
possibles solucions peí nostre ensenyament: 

En primer lloc ens va explicar l'ideal pedagógic de 
l'anomenada escola activa. Marta Mata va destacar com a 
punt principal la necessitat de que el nen tingui coneixe-
ment profund del mitjá on viu, únicamente així és possi-
ble el coneixer d'altres realitats mes allunyades. I aquest 
és el punt mes importanl d'un ensenyament que no ha 
d'estar basat en la simple instrucció sino en l'experiéncia 
i en la realitat quotidiana que viu el nen. Pero com molt 
bé ens va explicar Marta Mata, el aconseguir tot aquest 
ideal no depend únicament deis mestres i deis nens. Per 
una banda tenim el Mínisteri d'Educació que fa els pro
grames escolars, que decideix irracionals trasllats de 
mestres i que fa i desfá sense consultar ningú amb el 

.consegüent perjudici per Tensenyament estatal i una bo
na prova de tot aixó ha sigut el cabtic inici d'aquest 
curs. Per una altra banda tenim les escoles de formació 
del professorat que malauradament no donen una bona 
preparació pedagógica ais f'uturs mestres. 

Marta Mata ens va exposar la seva confianza de que es 
resolgui tota aquesta problemática, mica en mica, des de 
una Generalitat que de veritat treballi i es preocupi per 
millorar l'ensenyament. Pero també ens va deixar molt 
ciar que s'ha de fer una feina des de cada escola, des de 
cada comarca amb un plantejament deis problemes i de 
les necessitats. Només aixi és possible el comentar 
aquest llarg camí per aconseguir una veritable escola. 

Per últim Marta Mata va respondre a les preguntes for-
mulades pels asistenta; 

I així finalitzava la brillant exposició d'aquesta magni
fica mestra que és Marta Mata. 

RUFACA 
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PREMIO NOBEL PARA UNA MONJA 

En todos los periódicos ha aparecido esta noticia: 
El premio Nobel de la Paz, 1979, ha sido concedi

do a la Religiosa Sor Teresa de Calcuta, de la Orden 
de las "Misioneras de la Caridad", extendida en todo 
£l mundo y muy especialmente en la India. 

¿Motivo de tan alta distinción a una Monja? 
Pues bien. Sor "feresa ha dedicado su vida (es ya 

septuagenaria), al servicio de pobres y moribundos, 
especialmente en los suburbios más abandonados, 
(que en la India son legión), a los huérfanos y a toda 
clase de enfermos. Heroísmo, que el mundo, empe
zando por la India y extendiéndose a otros continen
tes, donde esta mujer, (nacida en los Eblcanes y 
educada en Irlanda), ha pasado prácticamente toda su 
vida de trabajo, este mundo, digo le ha reconocido 

hace años, el verdadero valor de la vida y la autentici
dad de su entrega en bien de los demás. 

Son más de seis millones de personas que han pasa
do por sus establecimientos fundados por las misione-* 
ras de Sor Teresa, en todo el mundo, principalmente 
en la India. 

Ella ha escogido vivir entre los más abandonados, 
no le sorprende enfrentarse con las más trágicas reali
dades de la vida humana. La radiación de este gesto 
de caridad es universal, que le ha merecido plácemes 
de muchas entidades de diversas ideologías. 

^ste Premio Nobel de la Paz 1979, es un justo 
gir 'ón a Sor Teresa de Calcuta. 

(De la crónica de un periódico) 

ES EVIDENTE 

Se ve que: 
NAVIDAD: Turrones (la Jimonen-

ca) — Pavos — Avón. Llama a tu 
puerta — Urbi et Orbe — Tregua — 
Guerras Santas — Petróleo — Reyes 
magos — Corte Inglés — Santi Rico -
Papá Noel — Polvorones (Jomeinia) 
— Imperialismo (Cartesiano), la vida 
es bella como una botella en una 
paella. 

De lo que se deduce que: 
NAVIDAD: Muñecas-(Famosas)— 

Revellones — Borracheras — Lotena 
— Oriente Medio — Santa Claus — 
Abetos — ¿Ya se lo ha dicho usted 
a su vecina — Misa del Gallo, el mun
do es bello como un camello colgado 
del cuello. 

Todo esto implica que: 
NAVIDAD: Heladas — constipa

dos — Resacas — Este lava más blan
co — Estatuto del Trabajador — Ale
gría — Vive bien — Frustraciones — 
Espalaciones — Nuñez y Navarro — 
¡Ahorre nergía! —Quinielas —fume 

menos, sabe mejor — el toro de. . .— 
todo lo que queráis, "petits enfants" 
ni se sabe. 
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De lo que podremos concluir: 
NAVIDAD: ¡Pasa de todo tio! — 

vive como quieras — encuentra traba
jo, si puedes — liga lo que puedas — 
disfruta de tu tiempo libre cuanto 
quieras (,y de lo otro si puedes) — . . . 
si no tienes bastante con estos conse
jos, piérdete en un bosque (cuidado 
con el bosque cuando se quema). 

Ah! y aure voire. 
Posdata: conste que no hemos queri
do quedarnos con nadie, aunque pa
rezca evidentemente una quedada 
hortera, de lo que estamos muy satis
fechos. 
Posdata núm. 2: el lector podrá ob
servar que ésta es una de las múlti

ples posibilidades de formular la 
Navidad. Ojalá! que encontremos 
aquella, la que todos deseamos, para 
una celebración que tenga un valor 
auténtico tanto para aquellas perso
nas creyentes como las que no lo 
sean, (y es que en el fondo del fon
do somos unos buenos chicos, de los 
que ya no quedan). Bueno. . . va, lo 
dejamos aquí, que ya no sabemos co
mo seguir, aunque os podríamos ex
plicar tantas cosas. . . 

Vale. Ya está. Se acabó. C'est fini. 
Za cabao. The end. Ja n'hi prou. 

FIRMAN: 
dos niños y una niña agregada 

del colegio de San Ildefonso 

RESIDENCIA 
MUNTANYA 
Carrer Coronel Malesa, 1 

^^tian-V0S hnes/estes 
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amlc&g 
cerdanya 

Una Associació al servei de la 
informació de la Cerdanya. 

Una Associació cultural. 

Una Associació oberta a to-
thom. 

Una Associació. . . Associació. 

Suscriviu-vos -hif 
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CONCURS DE F O T O G R A F Í A 
AMICS DE CERDANYA 

(amb la col. laborado de "La Caixa' 
BASES 000 

la. EL CONCURS está obert a tothom sense limits 
d'edat, llevat deis professionals. 

2a. TEMES: Cerdanya i tema Iliure. 
3a. Hs treballs han d'ésser inédits. 
4a. Les fotografíes haurán d'ésser en blanc i negre. 
5a. Tamany: 24 x 30. Montat sobre cartulina blanca 

de 36 X 42. Indicar darrera de la fotografía el LEMA. 
6a. S'acompanyarán els origináis amb un sobre tan-

cat, a l'exterior del qual figurará el Lema i a l'interior el 
lema i el nom complert i l'adressai del concursant. 

7a. Les fotografíes es podrán adre9ar al C.I.T. de 
Puigcerdá de 10 a 1 i a l'escola d'Arts i ofícis de 18 h. a 
22 h. 

8a. PREMIS: 1er. Premi "Cerdany|": 5.000 ptes. 
1er. Premi tema llii^e: 5.000 ptes. 

9a. PLAC D'ENTREGA: s'acceptaran origináis fins 
al 30 de mar?. 

10a. EL JURAT será donat a conéixer oportuna-
ment. 

1 la. L'ASSOCIACIO AMICS DE CERDANYA es re
serva els drets de publicació i no es compromet a tornar 
els origináis. 

AMICS DE CERDANYA organitza un CONCURS i EX-
POSICIODEPESSEBRES del qual transcribim les bases 
per el qui vulgui participar: 

BASES 
— El concurs está obert a tothom. 
— El pía? de-presentado és tancará el 24 - 12 - 79, 

poguent-se reaützar els treballs en el mateix local a par
tir del dia 15. 

— Els treballs es valoraran, tenint en compte l'edat 
deis particípants, la qualitat artística i técnica. 

— Els treballs es podrán retirar a partir del 7 - 1 - 80. 
— El jurat será popular. 
— Es comunicará oportunament el Uoc i data del re-

partiment de premis. 
— Per a mes informado en el mateix local a partir 

d e l l 5 -12 - 79 o a AMICS DE CERDANYA. 
El concurs i exposició es celebrará en el vestíbul del 
Gímnás (Parroquia). 

Esperem la máxima participado perqué resulti la ex
posició que tots volem. 

AMICS DE CERDANYA 
20/RUFACA/Desenibre 
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1er. CONCURS DE POESÍA 
"AMICS DE CERDANYA" 

(amb la col.laboració de "La Caixa") 
BASES 

A) EL 1er. Concurs de Poesía "Amics de Cerdanya" 
consta de dos premis: el premi "Cerdanya" pels poemes 
que facin referencia a la comarca i el premi "RUFACA" 
per aquells que siguin de tema Iliure. 

B) L'ímport del Premi "Cerdanya" será de 5.000 
ptes. peí guanyador i una suscripció per un any a l'Asso-
ciació Amics de Cerdanya, per qui obtingui el segon Uoc. 

C) Així mateix, l'import del Premi "RUFACA" será 
de 5.000 ptes. peí guanyador i una suscripció anual a 
l'esmentada associació per qui obtingui el segon Uoc. 

D) Les obres que aspirin a algún deis dos premis de 
poesia hauran de ésser origináis i inédites, llevat d'aque-
Ues que hagin sigut publicados per la revista RUFACA. 

E) Entren dírectament a concurs tots aquells poemes 
publicats a RUFACA des del seu núm. 1 fíns ais que 
arribin abans del dia 30 de mar? de 1980. Les obres que 
es rebin posteriorment passaran a concursar per l'any vi-
nent. 

F) Les obres poden ésser presentades índistintament 
en cátala, casteUá o francés. L'Associació Amics de Cer
danya no es compromet a tomar els origináis que poden 
ésser depositats a la bústia de l'entitat Antic edifíci Es
coles Pies, sense número, Puigcerdá. 

G) "Amics de Cerdanya" es reserva els drets de pu
blicació paulatina de tots els origináis que es vagin re-
bent, amb especial preferencia pels autors que no haghi 
pubUcat encara cap poema a la revista RUFACA. 

H) Els poemes poden presentar-se signats per Fautor 
pero si aquest desitja que l'obra sigui feta pública amb 
seudónim, caldrá que ho indiqui expressament. 

I) La composició del jurat será donada a conéixer 
oportunament. La condició de membre del jurat exclou 
la participado en el concurs. 

J) L'acte de concessió deis premis tindrá Uoc entre 
els mesos d'abril i maig de 1980, i será anunciat pública-
ment. 

K) La presentado deis origináis pressuposa Taccepta-
ció integra d'aquestes bases. 



QUE COSTA UN EXEMPLAR DE RUFACA?: 

-Tiratge en Offset sobre paper de 23 Qg. i portada semí-cartuiína a 2 tintes 
-Composició i muntatge de textos • •, • • • 
-Confecció i tramatge de fotografíes , 
-Confecció de fotolits 
-Encuadernació 
-Envíos • 
-Gastos administratius 

TOTAL .62.250,-Ptes. 

Preu per unitat (exemplar de 28 pagines) 83,—Ptes. 
Preu per unitat (exemplar de 32 pagines) 90,—Ptes. 

QUE HA FET AMICS DE CERDANYA? 

-Cada mes edita RUFACA. 
-Col.laborá amb la festa deis reis. 
-Organitzá la festa de la FLAMA DEL CANIGO 
-Participa amb una carrosa del grup d'esplai 
"CHAVALES" a la festa de 1 festany. 

-El mateix grup d'esplai és una secció d'AMICS DE 
CERDANYA. 

-Oferí un acte debat sobre energía. 
-Va montar un acte debat sobre l'ESTATUT. 
-Va coLlaborar en l'exposició: ART A CERDANYA 

SOM CONSCIENTS QUE ADCO ES BEN FOCA COSA 
PERO ANEM PER MES: 

PROPERES ACTIVITATS 

¿''T 

-Continuar editant RUFACA. 
—Continuar la tasca iniciada pe! Grup d'esplai. 
—En preparado: un programa quinzenal de mitja 

hora de duracíó a RADIO OLOT, en col.laboració 
amb el corresponsal de remisora a la Cerdanya. 
Es pensa comen9ar a emetrel a partir del mes de 
gener. 

—Actes culturáis, informatius, esportius... 
—Recitáis. 
—Tapes per l'emcuademacio deis números deis dos 

primers anys de RUFACA. 
-Tres concursos: CONCURS DE FOTOGRAFÍA. 

CONCURS DE PESSEBRES. 
CONCURS DE POESÍA. 

-Organització de CURSETS DE CÁTALA amb la col-
laboració de l'Ajuntament i l'Institut d'Estudis Cere-
tans. 
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Ompliu les següents dades i fiqueu-les a la bústia d'AMICS DE CERDANYA 

antic edifici Escolapis (Plapa Belvedere, s/n.) - PUIGCERDA 

El soci rebrá gratuitament cada mes RUFACA, i podrá assistir i participar 

en tots els actes que organitzi la riostra entítat. 

M'IIMTERESSA FER-ME SOCI D'AMICS DE CERDANYA 

NOM I COGNOMS 

ÁDRELA TEL 

POBLACIO 
A TRA VES DEL BANC FiEBUTANUAL - 1.200,- Ptes. TRIMESTRAL 300,- Ptes. 

MENSUAL - 100,-Ptes. SEMESTRAL 600,-Ptes. 

ORDRE DE PAGAMENT 

El Senyor 

Autoritza el (Banc o Caixa) 

a carregar el seu C. C. núm els rebuts corresponents 

d'AMICS DE CERDANYA. 

Signatura 
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"SOBRE LA PISTA DE GEL" 

Al assabentar-se RUFACA de 
que s'están donant importants pasos 
per la construcció de la tan esperada 
pista de Gel, ens hem volgut possar 
en contacte amb una serie de gent 
implicada d'una manera directa. 
L'entrevista l'hem reaíitzat a les 
següentes persones: Sr.SERGI RICO 
com a membre de la Junta del 
Poliesportiu, Sr. JUAN RAMÓN 
PUBILL com a Président del Club 
Hielo Puigcerdá, el Sr. JULIO 
PÉREZ DE ROZAS com a represen-
tant de l'Ajuntament el Sr. JOAN 
LLABERIA per ser la persona que va 
mantindre els primers contactes amb 
Sevilla i el Sr. ANTÓN! BONADA 
que ha fet possible el contactar 
directament amb I'empresa que va 
montar la pista a Sevilla. Hem de dir 
també que s'han fet tres reunions 
amb una assisténcia forga nombrosa 
de gent tant del poliesportiu, del 
Club "Hielo", de l'Ajuntament així 
com persones que d'una manera o 
altra han estat i están vinculades a la 
llarga tradició de l'esport de Gel, el 
contingut d'aquestes reunions ens va 
ésser explicat al llarg de l'entrevista. 

RUFACA. Qui está negociant ac
tual ment la construcció de la pista de 
gel? 

Sr. LLABERIA. De moment no 
la negocia ningú. Som un grup de 
gent que va néixer dintre del Club de 
Gel i estem realitzant gestions de 
cara a la possibilitat de construir la 
pista de Gel. Els que han d'acabar ne
gociant la pista son sens dubte 
l'Ajuntament com a representant del 
poblé i el poliesportiu perqué son els 
que tindrien que explotar la pista en 
cas de que la seva construcció sigues 
una realitat. 

RUFACA. Peí poblé és comenta 
que hi ha un sector del Poliesportiu 
molt reaci a la construcció de la Pis
ta de Gel. Es cert? 

Sr. RIO. Tant con. reaci, no ho 
cree. A mi l'únic que m'incomoda 
una mica es que el Club Gel no esti-

gui dintre del Poliesportiu hagi de 
dependre del CIT, fins que no va ser 
el Poliesportiu era normal pero ara jo 
cree que tindria que estar englobat en 
el Poliesportiu. 

Sr. PUBILL. Respecte a aixó vol-
dria afegir que la qüestió de rentabili-
tat és veurá un cop estiguin marxa la 
pista i aleshores és quan cal rumiar i 
treballar perqué sigui rentable, veure 
quin temps ha d'estar oberta, quines 
activitats es poden dur a terme, etc.. 

RUFACA. Com varen iniciar-se 
les converses amb Sevilla? 

Sr. PUBILL. Al iniciar-se el cam-
pionat d'hoquei, ens van informar 
que la pista de Sevilla havia plegat i 
que hi havia la possibilitat d'adquirir 
certs materials. Nosaltres ja saviem 
que la pista de Sevilla estava en quie
bra, pero no teniem cap noticia mes 
i va ésser el comengament de la Miga 
quan va surgir aquest assumpte de la 
venda de la pista de Sevilla. El Sr. 
Llaberia va fer un viatge de carácter 
particular i és va oferir a anar a Sevi
lla a veure el material que hi havia i 
assebantar-se de com estava tota ixó. 
Es podria dir dones que va ser una 
cosa fortuita, potser si el Sr. Llaberia 
no hagués fet aquest viatge no esta-
riem ara parlant aquí sobre la pista 
de Gel. 

RUFACA. Sr. Llaberia, com va 
anar el seu primer contacte amb Se
villa? 

Sr. LLABERIA. Aquest viatge va 
ser degut a assumptes particulars i 
vaig aprofitar per veure si podia re-
collir alguna informació. La primera 
dificultat va ser trobar qui era res
ponsable d'aquella pista dones quan 
parlaves de la pista Hielotrón tothom 
fugia, tenien moltes deutes i ningú 
volia sentir-ne parlar. Amb els nú
meros de teléfon que teniem tam-
poc va ser possible localitzar a nin
gú. La manera de contactar va ser 
anant a la pista de gel. El guarda em 
va enviar a I'oficina del Sr. Viu i 
aquest senyor em va comengar a ex

plicar que la pista estava en venda, 
que volien certa quantitat, que no 
em va dir encara que hi havien coses 
valorades, per exemple la máquina de 
llisar el gel: un milió de pessetes, els 
patins a mil pessetes el parell, les gra
des i la valla a 25 pessetes el kilogram 
etc. . . el tráete era amb tot el mate
rial pujat sobre camión, encara que 
aixó es va modificar una mica. 

RUFACA. I així arrivem a la pri
mera reunió. A aquesta reunió és va 
creure convenient enviar una delega
do a Sevilla que supervises el mate
rial en venda i recollis informació 
sobre els tractes que feien la gent de 
la pista de Sevilla. Com va anar 
aquest segon contacte amb Sevilla? 

Sr. PÉREZ de ROZAS. Varen 
anar a Sevilla el Sr. Llaberia, el Sr. 
Rio, el Sr. Dafis i jo. Varen anar a 
trobar al senyor Viu i aquest ens va 
portar a visitar la pista que per cert 
ens va fer un efecte terrible, dones la 
pista portava casi bé dos anys aban
donada. Vaig fer unes quantes fotos 
de la part eléctrica que semblava que 
era el que estava mes ben conservat. 
Els patins no els van poder veure pe
ro ens van dir que estaven guardats 
i en bones condicions. Varen veure la 
máquina de llisar el gel que estava en 
bastants bones condicions pero ne-
cessita una revisió, ens van ensenyar 
també les rentadores, els armaris de 
classif icació deis patins, la sauna, etc. 
en fi van fer una exhaustiva visita a 
totes les instal.lacions. Finalment 
van passar a I'oficina per parlar del 
pressupost i de quins materials ana-
ven inclosos. Varen també demanar 
per algunes coses que el Sr. Llaberia 
havia vist en el seu primer viatge i 
que ja no hi eren com un grup elec-
trogen, un ventilador, un motor i re
sulta que algunes coses ja les havien 
venut i altres havien desparegut. El 
cas és que el preu global de tot el 
que quedava era de 20 milions de pe
ssetes pero sense montar-lo sobre ca
mión-.com li havien dit abans al Sr. 
Llaberia, és a dir que les condicions 
havien canviat una mica des de el pri
mer contacte amb Sevilla. El plag 
que teniem per a contestar era fins al 
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30 de novembre. La forma de paga-
ment era la següent: 5 milions en el 
mes de desembre i eis altres 15 mi
lions en lletres avalades a pagar du-
rant dos anys. 

RUFACA. Després d'aquest viat-
ge i va haver un altre reunió per in
formar sobre el mateix, el dia 16 de 
novembre, i a aquesta reunió les co
ses van canviar degut a la informado 
que va aportar el Sr. Bonada. Ens ho 
podria explicar? 

Sr. BONADA. Bé, arrel del pri
mer viatge del Sr. Líaberia a Sevilla 
vaig teñir uns contactes amb unes 
persones de la junta d'acreedors de la 
pista de Sevilla, que tenia la sort de 
conéixer i els hi vaig explicar els trac-
tes que feien des de Sevilla que era 
vendra-ho tot en bloc. Els hi vaig de-
manar sí era possibíe arrivar a un 
acord i comprar únicament el que 
nosaltres necessitavem de veritat. Es 
van brindar a fer uns estudis i unes 
ofertes, tenint en compte el material 
de Sevilla i material, nou que ells 
aportarien com a casa montadora de 
pistas de gel i és així com el dia 22 de 
novembre es van tornar a reunir i 
aquests senyors van venir a exposar 
les seves ofertes. 

RUFACA. Actualment quines 
noves ofertes existeixen? 

Sr. PÉREZ de ROZAS. El dia 22 
van venir aquests senyors (represen-
tants de l'empresa Coinsa i membres 
de la junta d'acreedors de la pista de 
Sevilla) i van anar a visitar les obres 
que ja hi han fetes de la pista de gel, 
per cert van trobar que les obres es-
taven molt ben realitzádes. A la nit 
és varen reunir i primer ens varen fer 
una explicada de la seva trajectória 
com a casa montadora de pistes de 
gel, seguidament varen passar a les 
ofertes propiament dites. Portaven 
dues ofertes: la primera era una ofer
ta que ja havien fet a l'any 76 i que 
actualitzada ais preus d'ara era de 20 
milions de pessetes, no van explicar 
massa detalls degut a que hi havía 
gent que ja coneixia aquesta oferta. 
La segona oferta va ser tenint en 
compte que del material de Sevilla 
és podia aprofitar un 30 la resta se-
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ría material nou aportat per ells i el 
cost era de 15 milions pero sense in-
cloure grades, ni valles, ni la máquina 
i tot aixó costaría uns tres milions 
mes, és a dir en total 18 milions i ells 
es compremetien a posar la pista en 
funcionament, amb una garantía de 
dos anys. Apart d'aquests divuit mi
lions quedarien per fer tota una serie 
d'obres com és la planxa de ciment, 
vestuaris, etc. . . que pujarien cap a 5 
milions. En resum el cost de la pista 
completament acavada sería d'uns 23 
milions de pessetes. 

RUFACA Ens heu paríat de dos 
pressupostos que venen determináis 
per dues maneres diferents de fer gel. 
Ens podria explicar aventatges i in-
convenients de cada sistema? 

Sr. LLABERIA. Sí. Es tracta de 
dos sistemes diferents: el sistema di-
recte i el sistema indírecte. El siste
ma indirecta és l'aplícat a Sevilla, es 
tracta del següent: un gas passa a 
travers deis compresors í aquests im
pulsen un altre producte que va ais 
tubs del sepentin i fa el gel. El siste
ma directe és que el mateix gas que 
va ais compresors va també ais tubs i 
la temperatura de refredament no és 
tan baixa per la quai cosa aquest sis
tema és incompatible amb una pista 
descoberta i inclús amb una pista que 
estigui coberta per un globo, com es-
tava a Sevilla. El sistema directe ofe-
reix l'aventatge de menys consum 
energétic i el sistema indirecte ofe-
reix l'aventatge de que el seu cost és 
mes baix, encara que consumeix mes 
energía, i apart és l'únic sistema com
patible amb una pista descoberta que 
és la que es pretend fer de moment 
aquí a Puigcerdá. 

RUFACA. Amb l'oferta que han 
fet aquests senyors, és a dir tal com 
ells deixarien la pista es podria ja pa
tinar? 

Sr. PÉREZ de ROZAS. Es tin-
dríen ¿lue acabar part de les obres 
ja iníciades com hem dit abans fal
taría entre altres coses la planxa de 
sobre que pot ser de ciment o de so
rra. A la reunió també es va parlar 
sobre íes aventatges i inconvenients 
d'una o de l'altre i es va veure que , 
era millor la de ciment, dones la so

rra permet filtracions que poden oca
sionar desnivells en la pista degut a 
que el gel no es fabrica amb unifor-
mitat. 

Sr. PUBILL. Respecte a aixó de 
la qualitat del gel hi ha que dir que 
aquí a Puigcerdá tindriem un bon gel, 
en primer lloc degut a les baixes tem
peraturas que fan que la maquinaria 
no tingui que funcionar a tope i en 
segon degut a la qualitat de l'aigua. 

RUFACA. Quines possibilitats hi 
han actualment de que la pista sigui 
coberta? 

Sr. BONADA. Amb els números 
davant, cap possibilitat. Pero pensó 
que sino tenim pista tampoc tindrem 
el problema de cobrir-la. Una cosa és 
conseqüéncia de l'altra. Si fem la pis
ta no pot fracasar per la taulada. 

Sr. PUBILL. Enfrontar-se a les 
despeses que comporta fer la pista 
mes de 10 o 15 milions de cobrir-la, 
actualment és imposible, pero un cop 
feta la pista tindrem el problema de 
cobrir i aleshores es tindrá que bus
car les solucions, pero primer cal fer 
la pista. 

RUFACA. Quant temps teñen per 
a contestar l'oferta d'aquests se
nyors? 

Sr. PÉREZ DE ROZAS: Un mes i 
mig, per donar una contesta definiti
va. 

RUFACA: Quant temps es heces-
sitarla per posar la pista en funciona
ment? 

Sr. PÉREZ DE ROZAS: Amb el 
material aquí, de vuit a deu mesos. 

RUFACA. Quines son les formes 
de pagament? 

Sr. PÉREZ DE ROZAS. Un 2Ü 
per cent al firmar el contráete, altre 
20 per cent a l'entrega del material, 
un altre 20 quan la pista estigués a 
punt per a patinar i la resta, és a dir, 
el 40 per cent en lletres avalades du-
rant un plag de dos anys. 

RUFACA. Amb quins medís de 
financiado es compte? 

Sr. PÉREZ DE ROZAS: El Sr. 
Codina, de la Delegació d'esports, 
ens va prometre a través de l'ajun-
tament una subvenció de 2Ü milions 
de pessetes peí quatrienni próxim. 



xerrant amb. 

és a dir, 5 milions cada any. Per altra 
banda, aixó faria que trobessim mes 
facilitat a l'hora de demanar présteos 
bé sigui a través de bañes, caixes o 
particulars. 

Sr. BONADA. Ara veurem en rea-
litat de que som capados els puigcer-
danesos, cree que han de sortir mes 
de cent persones que avalin aquest 
préstec. Aixó no és fer donar els mi
lions al poblé sino demanar una ga
rantía perqué els bañes ens deixen 
aquests milions. 

Sr. PÉREZ DE ROZAS: Aquesta 
ocasió no es tornará a teñir mai mes. 
Amb aixó tothom está d'acord, si 
ara no es fa la pista, difícilment es 
podrá fer algún dia. També tinc que 
dir amb tota elaredat que aetualment 
l'ajuntament no pot aportar ajuda 
económica, dones no estem en condi-
eions i amb tota honradessa cal dir 
que hi ha coses mes greus per a solu
cionar; pero a la mínima que hi hagi 
la possibilitat, l'ajuntament és el mes 
interessat en poder col.laborar. 

Sr. BONADA. Jo, el que no adme-
tria és que ens neguessiu tota ciasse 
d'ajuda, és a dir, sino pot ser ajuda 
económica, si pot ser una ajuda mo
ral. 

Sr. RIO: En aquest sentit cal dir 
que l'ajuntament va enviar un escrit a 
f i de que ens poguem entrevistar amb 
el senyor Castejón, amb el delegat 
d'esports d'hivern i amb tots els pre-
sidents deis clubs de gel per tal de 
donar una empenta definitiva a la 
construeció de la pista. 

RUFACA: Es té coneixement de 
les despeses aproximades d'una pis
ta?, en resum, de la seva rentabilitat? 

Sr. PUBILL: Es una mica difícil 
donar unes xifres exactes. Tenim les 
dades de la pista de Vitoria, pero 
aquí el consum energétic seria molt 
mes baix degut a que les temperatu-
res son molt inferior a les de Vitoria. 
De totes maneres cal dir que el con
sum d bna pista depend de molts fae-
tors. si és coberta o descoberta, del 
personal de manteniment, de les tem-
peratures del lloc on ?stá situada, 
deis mesos que es manté oberta, etc. 

Sr. RIO. També hi ha que pensar 

que la pista no és un negocj i que no 
es busca rentabilitat, sino que sim-
plement seria suficient si es pogues-
sin cobrir les despeses, per altra ban
da les pérdues es poden recuperar en 
altres sectors: el comerg, a l'hostele-
ria, etc. . . la pista és tan interessant 
de cara ai turisme com de cara a l'es-
port. Cal teñir en compte un gran 
avantatge de la pista: els compresors 
de la pista de gel poden escalfar l'ai-
gua de la piscina, amb el que l'estalvi 
energétic seria molt gran. També 
hem de pensar que les pistes teñen 
una subvenció oficial que aquest any 
ha estat de dos milions i mig de pes-
setes. 

Sr. LLABERIA: Hi ha estudis fets 
de la pista de Jaca i cobreixen les 
despeses sense cap problema. També 
hem de dir que l'estudi fet a Vitoria 
no el podem aplicar integrament aquí 
dones tenim temperaturas mes baixes 
i la xifra de 120.000 pessetes men-
suals que gasten a Vitoria, es reduiria 
bastant. 

Sr. BONADA. Els mesos que la 
pista estigués tancada es pot aprofi-
tar per fer festivals o qualsevol tipus 
d'espectacles que també portarían 
una ganancia per a la pista. 

RUFACA. Aprofitant que tenim 
entre nosaltres a tres membres del 
partit UCD (Sr. Haberla, Sr. Pubill i 
Sr. Pérez de Rozas) la següent pre
gunta va dirigida a vostés en concret. 
Es cert que UCD s'ha mogut a alts ni-
vells perqué aixó de la pista tires en-
davant? 

Sr. LLABERIA. Bé, nosaltres el 
que trobem lógie, és que si a Madrid 
hi ha unes persones que son d'UCD 
i son elles les que en últim terme han 
de fer possible la subvenció oficial 
per la pista, és lógie que intentem, en 
bé de la població, conseguir uns cén-
tims, que d'altra manera no anirian a 
parar aquí, sino a un altre lloc. Aixó 
diria que no és fer política, ni fer par
t i t , sino fer poblé. 

RUFACA. S'ha conseguit alguna 
cosa en concret? 

Sr. LLABERIA. El que s'ha fet és 
enviar eserits, contactes a alt nivell i 
ens sembla que al final donaran un 
fruit, pero de moment no us podem 

dir res en concret. 
RUFACA. Qué pot suposar per a 

Puigcerdá la construeció de la pista 
de gel? 

Sr. PUBILL: A nivell esportiu, casi 
bé no cal ni parlar-ne, tenim un 
equip d'hocquei, jugant a primera 
divisió, que s'ha anat aguantant com 
ha pogut i que necessita la pis,ta mes 
que mai. L'esport del gel s'adapta 
perfeetament a Cerdanya, hi ha 
molta afieló i la gent el viu amb molt 
entusiasme. Pero cree que la cons
trueció de la pista traspasa el nivel 
purament esportiu, l'exemple el te
nim amb la pista de Jaca, des del mo
ment de la seva construeció va haver 
un increment turístic tal que no s'ho 
esperavan i aixó va repercutir favora-
blement en la població i aquí em 
sembla que tenim moltes mes possi-
bilitats turístiques que a Jaca. En un 
lloc on la principal industria és l'hote-
lera, el teñir pista significa mes peí 
turisme i un benefici per tota la po
blació de la comarca. 

Sr. BONADA: Hem de pensar 
també que Puigt;erdá és centre de to
ta una serie d'estacions d'esquí i 
quan s'acaba d'esquiar, molta gent 
no sap que fer, on anar. La pista seria 
un eomplement mes, un alicient per 
la gent que vé a Cerdanya. 

RUFACA. Bé i aquí va acabar 
l'entrevista. tnaginem que encara 
queden moltes coses per parlar, pero 
de moment ja hem encetat el tema i 
continuarem informant a les prope
res RUFACA del desenvolupament 
de totes aqüestes gestions per la 
construeció de la pista. Pensem que 
ara tenim una oportunitat única i 
que cal aprontar-la. Fa molts anys 
que es va darrera d'una pista de gel 
i potser ara és el moment de que tots 
en la mida que podem a/udem a que 
aixó sigui una realitat. Una vegada 
feta la pista també será feina de tots 
que aquesta sigui rentable i que sigui 
deveritable profit per a la població. 

Per últim agraim al Sr. Rio, al Sr. 
Bonada, al Sr. Llaberia, al Sr. Pubill 
i al Sr. Pérez de Rozas, les facilitats 
que ens han donat per a realitzar 
aquesta entrevista. 

RC.iP.C. 
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Cine Club Puigcerdá ha iniciado el pasa
do 9 de octubre un nuevo año de andadura. 
Como algunos de Vds. recordarán Cine -
Club tuvo su inicio en la temporada 73-74 
como respuesta a la inquietud de una serie 
de personas amantes de la cinematografía 
y de la cultura. 

Durante estos años Cine - Club ha ido 
ofreciendo una serie de alternativas a la 
programación normal en los cines comer
ciales de la Villa, intentando ofrecer peü'-
culas de calidad, con el único propósito 
de fomentar un mayor gusto por el lla
mado Séptimo Arte. 

La andadura de Cine - Club sigue pues, 
pero creemos que no tiene por que ser 
una entidad que se ocupe de programar pe-
h'culas que resulten interesantes, su ámbito 
tiene que ser más amplio y conseguir la 
colaboración de todos Vds.; por ello se 
necesitan nuevas ideas, alternativas, para 
que su ámbito de difusión sea más extenso. 

Cine - Club no quiere ni ha querido ser 
una entidad cerrada y esta es la razón de 
nuestra llamada; toda opinión, sugerencia, 
colaboración será provechosa para esta 
nueva etapa. 

Si les gusta el cine y les interesa inten

sificar la inquietud en la Cerdanya, no lo 
olviden, sean parte activa de Cine - Club. 

Esperamos su participación; pueden di-
jrigirse a cualquiera de los integrantes de la 
Junta que les recordamos son los siguien
tes; 

—Francisco Sala Orriols. 
—Carmen Rabasa Ester. 
-Carmen López Vigué. 
—Dolores Puig Anglada. 
—Juan Iniesta Domenech. 
y en cada sesión de Cine - Club. 
Estamos a su disposición. 

CINE - CLUB PUIGCERDÁ 

iiiü 
GUILLEM JORDA parent Ueial va co

rrer deseguida, possant les seves tropes de 
muntanya i la preco? valor al serve! del seu 
cosí. No solament lbvan9a deis Aquitans 
va ésser aturada i Bertrán va poder recupe
rar altre vegada Tolosa, cap els fínals de 
1099, en efecte Bertrán que slntitula com-
te de Tolosa del Rouergue i Dalei feu la 
pau amb els monjes de Sant Semi confir-
mant una donació que els havia fet sa cosi-
na Felipa l'any precedent i reconeixia a 
mes tots els privilegis donats per Urbá II i 
peí comte Ramón Bertrán, arquebisbe de 
Narbona, amb el comte de Cerdanya Gui-
Uem Jordá i els seus principáis aliats han 
contrasignat aquest document. El mes de 
febrer següent GuUlem Jordá, subscriu en
cara una altre vegada a tito! de garantía 
un altre paper del comte Bertrán, on aquest 
promet de respectar i defensar totes les Ui-
bertatsdel'església de Sant Sbmi. 

El 6 d'agost de 1101 Guillem Jordá de 
retom deis seus comtats té una entrevista 
a Sant Nfiquel de Cuixá, per arreglar el con-
flicte que Toposa ais monjes d'aquest mo-
nestir i de llur abat. Pere Guillem amb els 
herreus de Pere Suniaire i Sunyer Aranay 
al subjecte de les tres esglésies de Sant 
Andreu de Catllar en Conflent, la de Sant 
Jaume d'Aragolisa i la de Sant Julia de Tar

des peí bisbe Oliba, germá de Guifred de 
Cerdanya abat de Sant Nfiquel "a un seu ca-
valler del nom de Sunyer Amau, sense la 
voluntat o el consentiment de tots els mon-
jos" sota reserva és veritat que aquest da-
rrer devia teñir-les durant la seva vida, i fins 
a la seva mort, i havien de tomar revenir al 
monestir. Guillem Jordá "reconeix que els 
filis les varen teñir en possesió molt de 
temps amb el consentiment del meu avi, el 
comte Ramón, i del meu pare Guillem, do-
nant-los molts diners". Així conclueix el 
comte de Cerdanya *ara que tots son morts 
jo Guillem Jordá, per la voluntat de Deu, 
comte, oint la queixa de tants monjos i de 
llur abat comparteixo llur dolor, conside-
rant la donació d'aquests homes que havien 
injustament manllevat aquests bens a Sant 
Miquel i els havien donat a terceres perso
nes al nom de Crist, jo transfereixo i Uiuro 
aqüestes esglésies a I hurtoritat de Sant Mi
quel de Cuixá ' . 

A la seguida de la signatura del comte de 
Cerdanya trobem Ermengaud, bísbe d'Elna. 
Enríe de Cerdanya. Ramón Guillem d'En-
veig. Berenguer Amau i Bertrán Aranu 
subscriuen a aquest acte. 

Entre temps l'occident cristiá, havia 
aprés amb entusiasme la presa de Jerusalem 

barons es disputaven, d'una manera aspro-
sa, viles i castells de la Palestina. Girard de 
Roselló va ésser un deis primers a entrar 
dins la vila santa, es passava l'any 1100. De 
retom al seu pai Girard de Roselló,aurelat 
d'una gloría sense precedent, ja tomava 
pensar a marxar cap a térra Santa per anar 
a collir altres Uaurers. 

Bemat Aton, vescomte de Bexiers i de 
Carcassona, fill d'Ermengarde i de Ramón 
Bemat Trencavel, dones onde a la moda de 
Bretanya de Guillem Jordá, se n'havia anat 
ell també cap els fináis del mes de juny de 
1101. Un cavaller, com Guillem Jordá, no 
es podia quedar insensible a la prestigiosa 
crida de la croada. Amb tota l'ardor deis 
seus 24 anys es va resoldre al comiat que va 
teñir lloc a la primavera de 1102. 

Pero abans fa el seu testament datat del 
13 d 'abril de 1102 "desitjant si Deu ho vol 
de posar-se en marxa peí pelegrinatge al Se-
pulcre del Senyor'. Nomená els seus manu-
missors: Ermengaud, bisbe d'Elna, Pere 
Guillem, abat de Sant Martí del Canigó, el 
seu germá Bemat Cuillem, Enríe el seu on
de, Ramón Guillem d'Enveig, Ramón Er
mengaud, Ramón Berenguer de ParacoUs, 
Ramón Pere i Ermengaud Amald, peí cas si 
és moría durant la seva expedició. 

(Continuará) Roger Giralt 

¿QUE PASA CUANDO 
SE ACABA 
LA ESCUELA? 

Entrevista con THE TOTTERS 
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LA MÚSICA 
Habíamos pensado hacer un traba

jo sobre la gente joven, sus proble
mas, la situación en que se epcuen-
tr£m, . . . Nos preocupaba el tema de 
que pasa en un pueblo pequeño co
mo Puigcerdá cuando sales de la es

cuela, que oportunidades ofrece el 
pueblo. Por todo ello nos encontra
mos con José Campillo, José Púa y 
Valentín Higuero en la tarde de un 
sábado de un frío intenso. 

Queríamos charlar con gente joven 
en general y nos encontramos con 



societat 

un conjunto musical: The Totters 
(los vacilones o algo per el estilo). 

C.— Bueno, nosotros quenamos 
montar un conjunto, pero como no 
hemos pedido permiso ni nada, no 
tenemos nada más que los instrumen
tos. 

P.— ¿Hasta que punto habéis en
contrado pegas para tener un local? 

C.— A la gente no le gusta dema
siado. Una vez nos pusieron un car
tel amenazando con denunciarnos, y 
eso que lo hadamos los sábados por 
la tarde. 

J.— Pero aliora ya no hay proble
mas. Ensayamos en un local de un 
amigo nuestro. 

P.— ¿Habéis pensado en pedir un 
local a la escuela, al Ayuntamiento 
o a alguna otra parte? 

J.— En la escuela no, pero lo he
mos intentado en otros sitios y nos 
han dicho que no. 

C.— Hemos pensado en pedirlo al 
Ayuntamiento pero no fuimos por
que nos daba miedo a que se nega
ran. 

P.— ¿Pensáis que el pueblo os po
dría ayudar de alguna manera? 

C.— Si, facilitándonos un local. 
?.— ¿Habéis tenido problemas 

con la gente? 
C— A nosotros nos da igual lo que 

diga la gente. 
P.— ¿Lo de la música lo hacéis 

pensando que os podéis dedicar pro-
fesionalmente a ello? 

La timidez apai^ece antes de con-
testai" la pregunta . . . 

J.— Nosotros creemos que, a lo 
mejor, con el tiempo llegamos a sa
ber tocar bien y a ver si de aquí a un 
tiempo podemos ir a tocar aquí o 
allí. 

P.— ¿Cuándo os estrenáis como 
grupo musical? 

J.— Primero queremos prepararnos 
bien. No queremos ir a un sitio y 
quedaí- en ridículo. 

P.— ¿Qué tipo de música hacéis? 
J y M.— Moderna. De todo menos 

andaluz. 
P.— ¿Cómo habéis comprado los 

instrumentos? 
J.— Yo tengo un órgano de 

200.000 ptas. que voy pagando con 
letras y con la entrada que me supu
so el otro órgano que tenía. 

C— En total nos hemos gastado 
16.000 ptas por cada una de las tres 

guitarras, 15.000 en un amplificador, 
en otro 25.000 y el micro. Somos 
dos guitarras, un batería y un ói^ano. 

P.— ¿Habéis pensado en poder 
actuar pai'a las fiestas de verano? 

C— Sí, creo que para el verano ya 
estaremos a punto. 

ESCUELA/TRABAJO 

La verdad es que cuesta conectar. 
Su mundo es muy otro que el nues
tro. Seguramente se están preguntan
do "que cono quieren esos tíos con 
tanta pregunta". El nivel cultural, el 
nivel social es distinto. Ls. edad es 
distinta. La comunicación parece im
posible. Se producen pausas y hasta 
el final no aparecerá la cordialidad. 
Su rollo es la música y punto. Pasan 
de educación (los tres han dejado la 
escuela en 7o. de E.G.B.), pasan de 
CULTURA, con mayúsculas. Traba
jan. 

P.— ¿Qué os faltaba en la escuela 
para seguir estudiando? 

C.— En primer lugíir, los profeso
res. . . 

J.— . . . Empezaban tarde, discu
tían y había profesores que solo 
aprobaban a las chicas. A mi una vez 
me suspendieron con un 4,75 y luego 
me enteré que a las chicas las aprobó 
con la misma nota. Yo ya estaba har
to. 

C— Tendríamos que haber sido 
iguales. 

P.— ¿Si fuerais maestros, que les 
enseñaríais a los chavales? 

C . - No sé. . . los profesores de 
ahora no te preparan para la vida mo
derna. 

P . ~ Por ejemplo, ¿Os veis con áni
mo para hacer una carta pidiendo 
trabajo? 

C— No, no. Todo lo referente a 
trabajo lo hemos ido aprendiendo 
ahora. Por ejemplo si queremos 
apuntamos a un sindicato o a algo 
así. 

P.— ¿Os parece que la escuela os 
tendría que haber preparado para 
ello? 

C—Sí, creo que sí. 
P.— ¿Si la escuela fuera de otra 

manera iríais ahora? 
V.— Yo si fuera de otra forma sí. 
C y J.— Tal como estamos hoy, 

no, 
En realidad intentan olvidar la es

cuela. Y lo hacen apon"eando guita
rras, baterías y órganos. Esta es su 
CULTURA, también con mayúsculas 
¿Cómo va a interesarles una escuela 
que no tiene absolutamente nada que 
ver con la realidad?; una escuela que 
prepara para entrar en el B.UJ*., en 
la Universidad, pero que no prepara 
para la vida. No es un melodrama, es 
la realidad. 

PUIGCERDA Y EL TIEMPO LIBRE 

Todos han nacido en Puigcerdá, y 
están a gusto aquí: "Tenemos trabajo 
tenemos comida, no nos falta nada". 
Valentín tiene una obsesión que saca 
a relucir durante la charla en la pri
mera ocasión que se le presenta: 

V.— A mi me gustaría que hubiera 
un poca más de diversión. Ahora han 
quitado el casino. . . 

C.— Eso sí, en Puigcerdá hay poca 
diversión. 

J.— Antes, cuando estaba el 32, 
Íbamos, pero ahora con el Gatzara a 
veces te dejan entrai" y a veces no. 
Nos vamos al Refugio, nos tomamos 
algo y a las 11 a dormir. 

Alguien puede pensar que, sin em
bargo, tenemos el Polideportivo, el 
Cine ~ Club, la RUFACA, el LE.C. 
etc. Todos ellos tinglados excelentes 
pero esos chicos no van por ahí. A 
quién piense esto, valga eso otro co
mo respuesta: 

P.— ¿Qué os gusta hacer? 
C.~ Lo que más nos gusta es ensa

yar, porque ir al cine ya no nos di
vierte, 

J.— A tni películas de karate si que 
me gustan, pero cuando echan esas 
de Lola Flores o así, no. 

P.— ¿Os va el fútbol o algún de
porte? 

J.'— A mi si, yo juego en el juvenil. 
P.— ¿Habéis pensado en enrrolla-

ros en oi^anizaciones culturales o al
go así? 

C— No, lo único que hemos pen-
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socíetat 

sado es la música. 
P.— ¿Habéis ido alguna vez a las 

sesiones del Gne - Club? 
C.— No, porque normalmente ha

cen las sesiones en días laborables. 
P.— ¿No os interesan las películas 

que hacen? 
C . -Nosé . 
P . - ¿Y la RUFACA, la leéis, que 

os parece sinceramente? 
C.— Sí, es interesante porque se 

preocupa de los problemas de la ju
ventud, de los problemas del pue
blo. 

No vemos demasiada convicción 
en sus palabras. . . pero en fin. 

P.— Hay quién dice que la mitad 
de las páginas son un rollo que no 
hay quien lo trague. ¿Os gustaría 
participar en la revista ? 

C.— A nosotros nos gustaría que 
la gente supiera lo del grupo musical. 

En ese momento se apaga la estu
fa. Intentamos solventar el problema. 
José tumba la bombona mientras 
asegura que así dura un buen rato 
más. Y así es. Eso tampoco lo ense
ñan en la escuela. Llega el cuarto 
componente del grupo, Miguel Ortiz, 
que no dirá nada durante toda la 
charla y continuamos. 

EL PORRO 

P.— ¿Qué pensáis de los porros? 
V.— Yo lo encuentro normal. 
P.— ¿Corre mucha mierda en Riig-

cerdá? 
Una cierta precaución en las res

puestas. 
V. —Según dicen te anima mucho. 
J. - . . . que te vienen ganas de 

reir. 
P . - ¿Debe ir bien para la música ir 

un poco colocados? 
J.— Hombre, mucho no, pero un 

poco supongo que sí, que te hace ha
cer las cosas bien. 

P . - ¿El porro se acepta entre la 
gente joven como si fuera un duca
dos? 

J.— Normal como normal, no. 
Hombre hay muchos sitios donde no 
deja fumar. Muy normal no será. 

P.— ¿Qué cantidad se suele fumar? 
J.— No sé, hay gente que en grupo 

llegan a los 30 porros al día. 
Nos cuentan que esto sale bastante 

caro. Venden barras a 1.000 ptas. y 
con la barra hay para unos 8 porros. 
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O sea, ciento y pico por porro. De
ben ganarse muy bien la vida porque 
en Barcelona se compran las barras a 
500 y como aquí ya está todo el 
mundo que compra acostumbrado a 
pagar las 1.000, las venden muy bien. 

P.— ¿Qué hacéis cuando os sentís 
mortalmente aburridos? 

J.— Alguna vez hemos ido a Barce
lona o a otros sitios. También hubo 
grupos qué se metían en el Hotel del 
Lago. 

P,— ¿El local que no tem'an se lo 
cogían ellos, tal y como se hace en 
otros sitios? 

C— Claro, si no hay nada más. 
P.— Alguno de vosotros tienen 

fama de gamberro ¿Os cuelgan mu
chos mochuelos? 

J.— Eso sí. Yo no quito que haya 
hecho algo, pero muchas veces nos 
las cargamos dé cosas que no hemos 
hecho. Por ejemplo, una vez rompie
ron el coche de un Sargento y ¿quie
nes han sido? Los Púa. 

P.— ¿La gente os señala por la ca
lle? 

J.— Ahora ya hemos cambiado. 
Hace algún tiempo el Jaez me dijo 
que me apartara del grupo con que 
iba y no fui más. 

P.— ¿Qué pasa con ese grupo? 
J.— Que robaban muchas motos y 

como nos habían visto juntos me las 
cargaba. 

C.— Dijeron que uno de ellos esta
ba en el robo de la armería. 

P.— ¿Eran chavales de aquí? 
J — Había dos con crímenes y lue

go otro que había venido a trabajar 
por aquí. 

P.— ¿Por qué creéis que robaban 
motos? 

J .~ Según. Quizá porque estaban 
aburridos y querían ir a dar una vuel
ta. 

P.— La gente mayor suele decir 
que la solución está en el palo, pues 
piensa que eso va en la sangre. ¿Có
mo creéis vosotros que se podría 
arreglar? 

V.— Si hubiera cosas como casi
nos de billar o cosas para divertirse, 
esto no pasaría. 

P.— ¿Por qué hay gente que lo 
hace y gente que no? 

J — Hay gente que ya tiene motos 
y gente que no. 

C— Se ven a otros con moto nue
va y. . . 

P.— ¿La gente que no manga es 

porque tiene de todo? 
J.— No, será porque no le gusta 

eso o porque es un chaval muy tími
do. . . y no sé. 

P.— ¿Esa gente que ya está enrro-
Uada se puede recuperar de alguna 
forma? 

J.— No sé, hay de todo. Hay cha
vales, como por ejemplo a mi, que 
me dijeron que no fuera más con el 
grupo, y no fui. Pero hay otra clase 
de gente que no solo robaría motos 
sino más cosas. 

P.— ¿Es fácil que los que empie
cen mangando cualquier cosa des
pués sigan haciendo atracos más 
serios? 

J.— Hombre, si siguen, sí. Llega 
un momento que se pasa de las 
2.000 pelas a un coche y de aqm a 
más. 

P.~ ¿Quién tiene la culpa, la fa-
miha, la escuela, el pueblo? 

C.— Para mí, los padres. Porque 
la educación no ha sido buena o 
porque los padres no han sido bue
nos con los hijos. 

V.— Yo creo que con el casino eso 
no pasaría. 

J.— ¿Tú crees que un tí'o que ha 
robado coches le hace algo tener un 
casino? 

El lector avispado deducirá que 
quizá haga falta un casino. O no. No 
lo sabemos. Pero los ü'os nos han 
contado sus problemas. Ahí está, qui
zá reclamando una oportunidad. 

Nosotros no hemos podido llegar 
a conclusiones, únicamente a interro
gantes: 

— ¿Qué pasa con los que no llegan 
a estructurar un grupo musical? 

— ¿Por qué se ven obligados a 
ocupar edificios viejos tipo Hotel del 
Lago? 

~ ¿Por qué no saben que es RU
FACA, Cine - Club, Escola de Arts i 
Oficis, etc.? 

— Bacilo - gripe - fiebre. 
Problemas - angustia - porro. 
¿Hay que preocuparse del baci

lo, de la gripe o del porro? 
— ¿Por qué roban coches? 
— ¿Para quién se montan roUoa 

culturales y deportivos. Se tienen 
en cuenta las necesidades reales o 
teóricas? 

— ¿Qué sentido tienen RUFACA 
para ellos y para todos? 

— . . . a rellenEír por el lector. 
F.C., M.C., R.Su y J.P. 



Como casi todo el mundo conoce, el pasado mes de 
octubre recibimos la visita del Delegado Provincial de 
SEREM y parte de su gabinete con el fin de comunicar
nos la posibilidad de recibir su ayuda técnica y económi
ca para la unidad de Educación Especial de niños con 
problemas psíquicos más o menos graves. A esta reunión 
acudieron representantes de las asociaciones de padres y 
educadores de los Colegios Nacionales y de las Hnas. 
Carmelitas, educadores del Instituto y el Hospital. Presi
dió parte del coloquio el Sr. Alcalde que no pudo asistir 
a todo por deber atender otras obligaciones oficiales, y 
yo mismo como parte interesada en el tema que durante 
mucho tiempo he trabajado y como representante del 
Ayuntamiento, ya que los demás concejales afectados 
(Sanidad y educación) no pudieron asistir. Allí se expu
so la problemática de las deficiencias leves y severas de 
los niños de nuestra comarca, refiriéndonos a los datos 
obtenidos en el estudio realizado hace 2 años y del que 
se ha hablado, comentado y criticado larga y extensa
mente cayendo en muchas ocasiones en graves errores de 
interpretación que aquel día intentaron aclararse, pre
sentando al mismo tiempo el estudio que realizó el 
SEREM en el que se evaluaron unos 40 niños de los que 
se detectaron unos 10 que confirmaban la necesidad de 
una unidad de educación especial de unas características 
muy concretas y a la que apoyaban incondicionalmente. 
Se trató también la necesidad de formar un grupo, con 
preferencia mixto, entre las asociaciones de padres, a lo 
que se asintió de buen grado. Se planteó también la ne
cesidad imperiosa de solicitar la ayuda económica a tra
vés de un organismo o institución vinculada de alguna 
forma al tema y, encontrándonos con que una Asocia
ción no podía por estar en trámite, la otra por tenerlo 
que comunicar al resto de la misma, fue el Hospital 
quien, por ofrecimiento de su Director y con la autoriza
ción del Sr. Alcalde, se comprometió desinteresadamen
te a cumplir con la tramitación precisa. Concluyó así la 
primera visita del mencionado Sr. Delegado y su Gabine
te con este fin, quedando en que antes de un mes nos 
volverían a visitar para empezar a concretar puntos y ver 
las posibilidades de ampliar la asistencia a otro grupo 
mayor de niños escolarizados que deberían ser ayudados 
con un tipo más adecuado, para ellos, de educación den
tro del mismo colegio y que compete al Ministerio de 
Educación y Ciencia, intentando poder conseguir la visi
ta de alguno de sus representantes para exponérselo y 
ver las posibles soluciones que pudieran ofrecernos. Así 
fue y el pasado día 20 de noviembre recibimos la anun
ciada visita. 

Entre tanto, hubo una reunión intermedia en que 
debía formarse el grupo de personas que se cuidarían y 
preocuparían de todo ello como se quedó el primer día. 
Aquí, y personalmente, recibí la primera ducha de agua 

fría al ver como se intentaba eludir lo que llamaría Res
ponsabilidad Social con planteamientos de organización 
competencias, capacidades de decisión, etc., de alguna 
junta de asociaciones de padres y alguna otra, que ni ve-
m'an al caso ni eran lo que se quería tratar, o sea que en 
definitiva se decía "A quien le llueva en casa,> que se 
arregle el tejado'.' A todo esto quedaron dos personas 
pertenecientes a la asociación de padres de los colegios 
Nacionales y que vem'an en representación de la misma, 
y que sí se vieron interesados en ello y la propia asocia
ción les apoyó como representantes suyos en cualquier 
grupo que se formara al efecto, representantes con apo
yo moral pero sin que ello justificara ninguna vincula
ción con ella. Todo esto hace reflexionar y uno se da 
cuenta de la poca condescendencia que existe con las 
personas que tienen problemas que no son los nuestros, 
que mucho se habla de la sociedad de marginados, que 
todo el mundo expone programas y soluciones, pero 
¿Quién los hace? ¡Que duro es enfrentarse con proble
mas que no son los nuestros! 

En fin, vamos a los que pasó el día 20 de noviembre. 
Los Sres. de SEREM vinieron acompañados por la Ins
pectora de Zona y encargada de la Inspección Provincial 
del MEC. y reunidos con las personas de la vez anterior, 
y contando en esta ocasión con la asistencia del Sr. Al
calde (todo el rato) y de las comisiones interesadas, y la 
Sra. Inspectora abrió la sesión, pues quien la presidía no 
sabía muy bien por donde empezar, tratándonos de en
trada de ilusos, inconscientes y extremistas en lo que 
pretendíamos, que todo lo habíamos hablado anterior
mente y personalmente conmigo, era muy difícil de 
creer que la Cerdaña con su sol y su nieve no tem'a 
graves problemas y si los tenía como se trataba de pocos 
no se podían solucionar o pasaban a ser de orden interno 
del MEC. que pondrían en consideración lo expuesto 
(como si se enterara en aquel momento y hace casi tres 
años que hablamos del tema). Total, que dirigió la 
conversación hacia los campos que le convenían y en 
cuanto se le rebatía, consultaba o solicitaba algo resulta
ba que era de orden interno del MEC. como decía antes. 

Realmente fue una reunión desalentadora al ver que 
algunas, aunque pocas, personas estamos intentando 
acercarnos a los problemas sociales y que otras quieren 
dar una imagen de comprensión y lo que buscan en reali
dad es eludir el tema, quizás porque la Cerdaña sólo 
tiene 7 u 8.000 electores y es más rentable dedicarse a 
otras zonas más pobladas. Creo que debemos seguir pre
sionando para que no se olviden de nosotros que por pe
queños y lejanos, no dejamos de tener nuestros proble
mas y a los que deseamos dar una solución, y para ello 
es importante que empezemos por concienciarnos noso
tros mismos. 

Rdo. Carlos Canes 
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Aquí el Hospital ^ 

EL ANESTESISTA 

La Anestesiología podría parecer, a primera vista; una espe
cialidad de categoría menor. Nada más lejos de la realidad. La la
bor de estos profesionaJes es de la mayor importancia; puede ser 
de la mayor trascendencia y, en algún caso, correr con la mayor 
responsabilidad. Ocurre que el Anestesista suele pasar desapercibi
do, su relación con el enfermo puede ser sólo transitoria y sigue 
siendo cierto que los triunfos del quirófano se los lleva el cirujano 
cuando, realmente, no debería ser así. Los modernos éxitos de la 
Cirugía se han logrado gracias a los previos progresos de la Aneste
siología, sin los cuales hubiera sido del todo imposible alcanzar las 
cotas de perfeccionamiento quirúrgico, que el siglo XX ha tenido 
el privUegio de poder contemplar. 

Es el Anestesista el responsable del estudio pre y postopera
torio del paciente; quién debe valorar las condiciones del enfermo 
para ser intervenido; prever las posibles eventualidades y contin
gencias que durante la intervención puedan surgir y estar, además, 
preparado para solucionarlas de inmediato. El Anestesista es 

quien permanece durante toda la intervención al lado del enfermo 
para controlar su situación, evitarle dolores, protegerle de ios estí
mulos violentos que se producen y, en una palabra, defender los 
derechos del paciente cuando éste, por hallarse inconsciente, no 
puede hacerlo por sí mismo. 

Es frecuente que e] temor a ser intervenido resida más en la 
anestesia que en la misma intervención. Ello prueba que -aún de 
forma primaria— la gente valora la responsabilidad y el riesgo que 
la anestesia comporta; riesgo que, afortunadamente, es mínimo 
cuando la anestesia es llevada por manos expertas, pero que indu
dablemente existe y, sin alarmismos infundados, hay que apreciar 
en su justa medida. 

Cualquier actividad humana comporta un cierto nivel de ries
go; y el accidente imprevisto puede surgir en cualquier lugar, cual
quier momento y siempre de forma impensada. Sin embargo me 
resisto a creer que el riesgo del coche impida viajar a nadie, el ries
go del mar impida bañarse, o el riesgo de la altura impida vivir en 
un cuarto piso. Se trata de riesgos calculados y, por tanto, acepta
bles. El quirófano, naturalmente, se halla sometido a las mismas 
leyes humanas y el accidente, aunque infrecuente, puede presen
tarse de forma súbita, El quirófano, a pesar de la competencia del 
cirujano, de la correcta instalación y de los medios adecuados 
puede, como el coche o el mar, llevarse de vez en cuando una vi
da. Pero el paciente debe saber que durante toda la intervención 
tiene puntualmente a su lado a un profesional comptetente dis
puesto a evitar que el accidente se produzca y, en su caso, supe
rarlo. Este es ei médico quizá menos popular y probablemente 
menos conocido del Hospital. Este es el profesional injustamente 
llamado sólo "el Anestesista". 

J, Llauró Güell 

MAR 
A SALVADOR ESPIUU 

El mar 
reconstruye 
sus encajes 
amontonados 
en la arena. 
La muerte 
se vuelve 
un instante 
perdido entre acacias 
incesante. 
Todo vuelve 
a la quietud 
del ciprés. 
Todo el río 
se torna silencio. 
Y voy a tí, Sirena, 
a quien nanea vL 
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Fernanda Urbano 

DE PASAJE 

Al llegar al pueblo de Rocafort - Valencia, la señora Francisca 
Castellano, cariñosamente nos cedió la entrada en la torre/Vil la 
Amparo/ y llena de bondad, nos dijo que en 1936, ella se encarga
ba del cuidado de Antonio Machado y de su hermano y de sus 
tres sobrinos. Dijo que estuvieron allí cerca de dos años. 

Oh, en el sombrío parque, mis ojos tristes lucen mi semblante. 
Y envuelto en la brisa me parecía oír el eco divino del poeta. 

La señora Francisca Castellano nos condujo en el apartamento 
que tuvieron Antonio Machado, su hermano y sus tres sobrifios. 
La señora contó que una vez le dijo a él "Ustedes no dicen casi 
nada". Y Antonio le respondió: "Los poetas hablan poco". 

Los instantes en soledad con la señora Francisca, mis ojos esta
ban translúcidos a su agua y en silencio, regaban el jardín de mi 
corazón escuchándola. Mis palabras eran como bombones para el 
corazón de la señora Francisca; y a través de sus bellos ojos vi la 
feliz época de años lejanos de su juventud, ique fel iz! la vida se 
vestía de fiesta y a la mañana, las rosas se abrían. Cumpliendo 
siempre con lealtad, con sus sueños de la torre. 

Ella cogió flores y laurel y me las ofreció como un recuerdo de 
ese día. Y sus ojos brillaban un sin f in de pensamientos. 

Oh, señora Francisca Castellano. Es usted digna de admiración. 
Y en honor a su acojimiento habrá siempre sitio para usted dentro 
de mi corazón. 

Carmen Clausell Bernat 
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Jletres 

LA ROSA 
Tinc un rosaret petit 
Que jo el regó cada dia 
amb constancia i amb delit 
Per que el vui veure florit 
De roses de les mes fines 
Aquest matí de maig 
He tingut gran alegria 
Perquén entre mig del fullam 
Un punsella i havia 
La punsella que jo he vist 
Estava tota arrauUda 
Semblava que tingues por 
De veure la llum del dia 
Cada dia em vell anel 
A contemplarla acudía 
Mes avui no és capulí no 
Ja és una rosa florida 
Amb una ilusió infantil 
He corragut per collir-la 
Mes al anar-ho a intentar 
Mi he clavat una espina 
Quan a la rosa he mirat 
L'he vist tota entristida 
Samblava que amb vulgués dir 
Perqué amb vols prendre la vida 
No mes t'he dat alegrie 
I ara tu sens compasió 
La vida amb pendries 
Quan jo he sentit aixó 
Ver la rosa amb dirigia 
S'ha pusat a tremolar 
Pensant que la colliria 
No tremolis rosa no 
Ja no amb temis per ta vida 
Que amb ton perfum ja en tinc prou 
Pero ton recort 
Al servaré tota la vida 

M. Gabarda Ferrando 

CARTA ALS REÍS 
Escrita per un nebot del meu amo que passava els hiverns 
a Barcelona i pujava els estius a la Cerdanya a estiuejar. 

Estimáis reis d'Orient 
un servidor es el Climcnt 
del carrer d 'en paradís 
número trenta, quart pis 
heu vos ací el que us demano 
(ai, ai la mare del Taño) 
vull un cavall de carlró 
(ja seré un bon minyó) 
un cartipas i dos mapes 
(mai fare enfadar els mcus "papes ") 
un timbal i una trompeta 
(ja duré la cara neta) 
un patinet i un carril 
(amb tothom haig d'ésser humil) 
un jazz - band i tres pilotes 
(ja guanyaré bones notes) 

Aixó fora mu il. lusió 
mes si m'heu de dur carbó 
que n 'hi hagi al menys un quintar 
que hi podem coure el diñar 
l'estalvi que representa 
a l'avia fara contenta 
i també estara contení 
vostre servidor. 
Climent. 

El Vailet de la Cerdanya 

SOÑANDO 
Llegaré algún día hasta tu puerta 
Y, entre miedo y sorpresa, la abriré 
Sin prisas, sin rudeza. 
Tu casa será grande para aquel que quiera 
Te buscaré por los senderos de la vida 
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Buscando en ti algo más que unos ojos que observan 
Y buscando así. . . 
Llegaré algún día hasta tu alma 
Y veré en ella con la claridad que nadie vea. 
Pero, ¿proqué de pronto me entra esta tristeza? 
Porque pensando mejor en todo esto 
La verdad, no es más que un loco sueño. 
Jamás llegaré a tu casa, ni a tu puerta. 
Ni mucho menos a esa sombra tan ligera 
Ni a esa alma tan misteriosa e inmensa. 
Pero cuando te encuentre. . . 
Esta es mi promesa: 
Te buscaré en todas partes con firmeza, 
Buscaré tu casa y, entrando en ella, 
Lo demás será fácil si el amor hasta allí llega. 

A. Fullana 



CLUB POLIESPORTIU PUIGCERDA 

Querido socio y amigo: 
Nos es grato comunicarle que hemos puesto en funciona

miento el Servicio del Autocar al Polideportivo, el cual circula de 
lunes a viernes, cada tarde, según el horario que figura en la hoja 
que le remitimos junto a la presente. 

Para la utilización del mismo hemos habilitado unos " t ic
kets" valederos para 20 viajes y su precio es de 100 pesetas para 
los infantiles y 200 pesetas para los adultos. 

Al propio tiempo queremos informarle sobre el Sorteo que 
hemos organizado, para los Socios, Abonados y Simpatizantes del 
Club Polideportivo Puigcerdá. 

Se trata de un Automóvi l "supermiraf ior i" 1.430 (f.f.) que se 
entregará al afortunado poseedor del Boleto cuyo número coinci
da con las tres últimas cifras del primer premio del Sorteo de la 
Lotería Nacional, que se celebrará en Madrid el día 5 de enero de 
1980. 

Para este sorteo únicamente hay 1.000 números (del 000 al 
999), Y como el pasado año, le hemos reservado un número, el 
cual coincide con su número de socio fundador. Confiamos en su 
participación y buena acogida a este sorteo. No obstante, en el ca
so de que no le interese el número que le hemos reservado, le 
agradeceremos nos lo comunique, remitiéndonos el volante que f i 
gura al pie de la presente. 

Junto con el número citado y por mediación del banco o caja 
por el que venimos cobrándole habitualmente las cuotas, les remi
tiremos una participación del número que ha adquirido el club del 
SORTEO DE N A V I D A D . Esta participación es el obsequio de 

Navidad que el Club hace a todos sus socios y abonados. 
Sin otro particular, únicamente nos resta informarle que el 

precio del número para el sorteo del "supermiraf ior i " es de mi l 
pesetas. 

Atentamente. 
La Junta Directiva 

HORA DE SALIDA LUGAR DE SAL IDA DESTINO 

4 h . 

4 h . 

5 h . 

5 h . 

6 h . 
6 h 

6 h . 
7 h . 

7 h . 

8 h . 

8 h . 

8 h . 

05 

45 

05 

45 

05 

30 
45 
15 

45 

15 

30 

45 

Paseo 10 de abril 

Polideportivo 

Paseo 10 de abril 

Polideportivo 

Paseo 10 de abril 
Polideportivo 

Paseo 10 de abril 
Polideportivo 

Paseo 10 de abril 

Polideportivo 

Paseo 10 de abril 

Polideportivo 

Polideportivo 

P. 10 de abril 

Polideportivo 
P. 10 de abril 

Polideportivo 
P. lOde abril 

Polideportivo 
P. 10 de abril 

Estación 

B.S. Martín 

Polideportivo 

P. 10 de abril 

Polideportivo 

P. 10 de abril 

NOTA: En caso de que a las horas señaladas hubieran más 
viajeros de los que el autocar puede transportar, se harán dos 
viajes. 

PRIMER CROSS D'HIVERN 
El passat día 11 de novembre va teñir /loe la celebra

do del I CROSS D'HIVERN, organitzat per la secció 
d'esquí Nordik del Club Esquí Puigcerdá. 

Hi van participar un total de 45 atletes correspo-
nents ais clubs, CEFUC (SEU D'URGELL), Pisportiu de 
Puigcerdá, Club Esquí Puigcerdá, així com una represen
tado de la Cerdanya francesa. 

Cal remarcar la participado d'atletes de reconeguda 
categoría dintre el món de I'esquí nordik com son Pere 
Maternales del CEFUC, actual component de l'equip 
nacional espanyol, la de Feliu Funollet preparador de 
l'equip de la Federado Catalana d'esquí nordik. 

La directiva del Club Esquí Puigcerdá agraeix la col-
laboració deis servéis de la Creu Roja, i de la directiva 
del Poliesportiu, grades ais quals aquesta primera edició 
va ésser un éxit quant a organització. Estem segurs que 
en pro peres edicions ho será també de participado. 

Els resultats obtinguts foren els següents: 

SENIORS MASCULINOS 5.000 metros 

1. Pedro l\/latamales (CEFUC) 
2. Feliu Fonolled 
3. Francisco Beltran (CEP) 

SÉNIOR DAMAS 3.000 metros 

1. Mercedes Segalá (CEP) 
2. Vicenta Cano (CEP) 
3. Ana Picazo (CEP) 

JUVENILES MASCULINOS 3.000 m. 

1. Jorge Condominas (Poliesportiu) 
2. Ramón Miñambres (CEFUC) 
3. Jorge Mayoral (CEFUC) 

INFANTILES MASCULINOS A. 1.800 m. 

1. Amilio Vicente (CEFUC) 
2. José Valdivia (Poliesportiu) 
3. José M. Vera (CEP) 

INFANTILES MASCULINOS B. 1.000 m. 

1. Jorge Ferres (CEP) 
2. Antonio Moreno (CEFUC) 
3. Jaime Porcada (CEP) 

INFANTILES DAMAS B. 1.000 m. 

7. Conchita Tosas (CEFUC) 
2. Cristina de la Fuente (Poliesportiu) 
3. Lourdes Tallaferro (CEP) 

REBROTS MASCULINOS 600 metros 

1. Carlos de la Fuente (Poliesportiu) 
2. Jordi Gallifa. (Poliesportiu) 
3. Luis González (CEP) 

REBROTS DAMAS 600 m. ^ 
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*- 1. Montserrat Porcada (CEP) 

2. M. Angeles Porga (PoÜesportiu) 
3. Montserrat Vecens (PoÜesportiu) 

CEFUC: club esquí fondo Urgell i Cerdanya. 
POÜESPORTIU: club poliesportiu de Puigcerdá. 
CEP. club esquí Puigcerdá. 

La secció d'esquí nórdik comunica a tots aquells 
possibles interessats amb aquesta especialitat, que ¡a 
son obertes ¡es inscripcions per al curset de Nadal. 
Entre tant la neu no arriba, us fem saber que entrenem 
cada dimars i dijous devant el poliesportiu. 

Com sempre per tota classe d'informació que desit-
geu podeu adre^ar-vos a les oficinas del Club. 

ENTREVISTA EXCLUSIVA PER A 
RUFACA ALS TRES PRIMERS 

CLASSIFICATS DEL XV RALLYE DE 
CATALUNYA, X RALLYE DE LES 

CAVES 
Durant el repartinient de premis, que 

tingué iloc el dia 18 a les o de la tarda al 
Park Hotel de Puigcerdá, vam aconseguir 
entrevistar i intercanviar impressions amb 
els tres primers classíficats del Rallye, els 
quals, molt amablement, varen respondre 
les nostres preguntes. Heus ací els intervius 
realilzats. 

RUFACA. Tenemos delante al ganador 
del XV Rallye de Catalunya. Nos puedes 
decir tu nombre? 

BF. Beni Fernández. 
R. Es Benito, no? 
BF, Benigno, Benigno Fernández Alon

so. 
R. Es la primera vez que participas en el 

Rallye de Catalunya? 
BF Realmente es la cuarta vez que par

ticipo en este Rallye. Hace cuatro años 
corrí con BMW, hice 5 en la general y lo. 
de grupo, el año pasado hice 2o. 
SCRATCH ya con el equipo SEAT compe
tición y este año gané el Rallye. 

R. O sea, que es la primera vez que ga
nas el Rallye de Catalunya. 

BF. SL 
R. ¿Ha sido difícil este Rallye, compa

rándolo por ejemplo, con otros? 
BF. Si, no cabe duda que es un Rallye 

de muy larga duración y los tramos teman 
un inconveniente de, aparte de ser muy 
virados y ser una zona muy curvada, las 
placas de hielo que eran un factor impor
tante. Sobre todo debido al frío que existe 
aquí en esta zona del país, pues las bajas 
temperaturas hacen que de noche las hume
dades se conviertan en placas de hielo. 

R. El participar en los Rallyes, reporta 
a los participantes algún beneficio econó
mico, aparte de si se gana? 

BF. Esto. . . la mayoría de las personas 
lo empiezan realizando como un hobby y 
algo que te gusta. Yo, hasta hace un año, lo 
hice en plan amateur costándome dinero. 
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Hoy en día estoy en un equipo oficial que 
es el equipo oficial SEAT y soy profesio
nal de esto y vivo de esto, entonces, si gano 
mejor, ahora que, si no gano, pues. . . vivo 
de ello. 

R. habrá participantes que se lo tendrán 
que pagar de su bolsillo, ¿no? 

BF. Sin lugar a dudas. Date cuenta de 
esto, en España hay muy pocas personas 
que vivan realmente del automovilismo. 
Ya te digo, yo desde los 18 años hasta 
los 29 que tengo, esüive, pues, 8 o 9 años 
costeándome de mi bolsillo. 

R. ¿Que la! te ha parecido la Cerdanya 
como final del Rallye, que te parece este 
país? 

BF. Bueno, te puedo decir que yo no 
conocía Puigcerdá y me gusta muchísimo, 
tiene unas vistas preciosas, lo del lago que 
es una cosa curiosa pero que es de estas 
cosas que ves en las postales y que nun
ca te imaginas, me gusta mucho esto. Es 
más, debido a que yo soy gallego y de Vigo 
me gusta vivir en pueblecitos pequeños, las 
grandes ciudades, francamente, no me gus
tan y me gusta más bien un estilo de pue
blo como éste, tranquilo, y sin una gran 
aglomeración de gente. 

R. ¿Hace mucho tiempo que vives en 
Catalunya, o no vives en Catalunya? 

BF. No, yo sigo viviendo en Galicia. 
R. ¿Entoces SEAT se ocupa de inscri

birte en los Rallyes o te preocupas tu por 
tu cuenta? 

BF No, SEAT te programa unas carre
ras y te avisa con 20 días de antelación 
entonces, tu te vienes para entrenar y todo 
esto. Ellos ya te programan las carreras. 

R. ¿Crees que vas a volver a participar 
en el Rallye de Catalunya el año que 
viene? 

BF. Hombre mha, te pueda decir que 
me gustaría muchísimo, puesto que para 

mi el haber ganado este Rallye, es la 
primera victoria que obtengo desde que 
estoy en el equipo SEAT, llevaba un año 
francamente muy malo y la moral ñola te-
m'a muy elevada creo que con esto me ani
maré un poco y, ya te digo, me encantaría 
volver a correr a Catalunya. 

R. ¿Has ganado algunos otros Rallyes en 
toda tu carrera automovilística ? 

BF. Sí, bastantes. Realmente , tengo un 
gran recuerdo de aquí, de la zona de Cata
lunya, el Costa - Brava del año 77 que lo 
gané. Aparte, fuí sub-campeón de España 
varios años, en fin, he ganado algún que 
otro Rallye. 

R. ¿Tienes alguna anécdota para contar 
del Rallye? 

BF. Francamente, lo que mejor veo es 
que aquí hay una gran afición en Catalunya 
a los coches y espero que esto siga fomen
tándose porque realmente es una cosa boni
ta y. . . bueno. . . no tengo nada más que 
comentar. 

R. Muchas gracias en nombre de RU
FACA. 

R. Tenim aquí el 2ón. classíficat del XV 
Rallye de Catalunya. Ens pots dir el teu 
nom si et p!au? 

EB. Eduard Balcázar. 

R. Es la primera vegada que participes 
al Rallye? 

EB. No, és ja la tercera edició que faig, 
d'aquest Rallye. 

R. Es la primera vegada que quedes en 
segon Iloc? 

EB. Si. I a mes, les altresdues havia ple-
gat (ho din tot somrient) 

R. O siguí, que no havies arribat a aca-
var. fc. 
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EE. No, no havia arribat a acavar. 
R. Has guanyat alguna vegada algún Ra-

Uye? 
EB. No, senipre he fet segon o tercer, 

pero mai no he tmgut la sort de guanyar. 
R. ü siguí, que ara amb el segon lloc 

deus estar conient, oi? 
EB. Sí, sí, sí. Evidentment. 
R. Coneixes la Cerdanya? 
ER Si. Hi vine alguna vegada a esquiar 

per aquí. 
R. O siguí que aquests caniLns que has 

hagut de passar potser els coneixes una 
mica? 

EB. Bé, no és que els conegués, pero 
in'eren faniiliars, sí. 

R. Pot haver-h¡ influit aíxó perqué 
aconseguessis el segon lloc? 

EB. No, no. Aix6 no lii ha influit. 
R Coneixes RUFACA? 
EB. No, no la conec. 
R. Ens poüries explicar alguna anécdota 

del Rallye? 
EB. Bé. ha estat un Rallye dur, molt 

llarg, ha costal molt aconseguir aquest se
gon lloc perqué in'he hagut de barallar 
molt amb el Marcos que ha estat el tercer 
classificat, i en principi, també tenia en 
Servia que em feia molt la guitza pero he 
tingut la sort que ha penalitzat i deprés, 
dones, s'ha retirat, no? Pero ha estat un 
pUot que s'havia de considerar. En fi, he 

tingut molta sort i estic molt contení 
d'haver fet el segon lloc. 

R. Aixb deis Rallyes, reporta alguna 
cosa económicament ais qui hi corren? 

EB. No, no. Económicament no 
comporta res, al contrari, és un esport 
bastant car. Pero, vuU dir, és molt maco 
i el qui hi té afecció hi gaudeix molt. 

R. Dones res mes, en nom de RUFACA 
moltes grácies i esperem que l'any que vé 
hi puguis tomar a participar i que quedis 
en primer lloc, si pot ser. 

EB. Estupend, grácies a vosaltres. 

R. Tenim aquí el tercer classificat del 
XV Rallye de Catalunya. Ens vols dir 
com te dius? 

AM. Alfons Marcos. 
R -Es la primera vegada que partici

pes al Rallye? 
AM. No, ja fa tres o quatre anys que 

vincs participant en aquest Rallye. 
R. No Thas guanyai mai? 
AM. No, no encara, (riu) 
R I ei tercer lloc és la primera vegada 

que rassoleixes o hi havies quedat alguna 
altra vegada? 

AM. No, en tercer lloc SCRATCH és la 
primera vegada que hi quedo. L'any passat 
vaig guanyar el grup nacional, pero vaig fer 
el 10 o r i l , no me'n recordó. 

R. O siguí, que és la primera vegada que 
quedes en tercer lloc al Rallye üe Catalu

nya. D'aixó. . . n'has guanyat algún de Ra
llye? 

AM Dones. . . sí- Un Rallye de provín
oles deu fer quatre anys o 5 o 6, amb un 
ALPINE. 

R. Es la primera vegada que has pujat 
per aquí a la Cerdanya o ja havies estat 
algún cop? 

AM. Bé, hi havia estat, pero en pía 
tnrisme. 

R. Que te n'ha semblat que el Rallye 
hagi acabat a Puigcerdá? hi ha hagut mes 
difícuitats que ens els altres o que te n'ha 
semblat? 

AM. Home. . . , quan hi ha gel, la tem
peratura aquesta que fa gla? a la carretera 
has d'anar sempre amb molt mes comp-
le perqué a la mínima, dones, surts fora, 
no? 

R. Tu has sentit parlar mai de RUFA
CA? 

AM. RUFACA . . ? no. 
R. Tens alguna anécdota per explicar

nos? 
AM. Dones, no. Ha anat tot molt bé, 

podíem liaver fets segons per6 vaja, hem 
tingut problemes amb el cotxe i abtó, i 
hem fet tercer que ens está molt bé. . . 

R. Bé, en nom de RUFACA, moltes 
grácies. 

Agraim a la direcció del Rallye tes fa-
cilitats aportades per a poder realitzar 
aquesta entrevista. 

Clasificación de la decimosegunda jornada. 3. CATEGORÍA REGÍ NAL GRUPO II 

Vio 
Campdevanol 
¡{Montserrat! 
S. Vicente 
Roda 
PUIGCERDÁ 
Camprodon 
Ripollés 
Samperense 

21 
19 
16 
15 
14 
13 
13' 
13 
77 

Vinyolas 
Coreó 
R/batana 
Borgoñá 
Vo I traga 
La Gleva 
Sant Bol 
At. Leiva 
Vil atar tí 

11 
10 
10 
10 
9 
6 
5 
5 
1 

NOTA.- Esta clasificación, debido a factores de trans
cripción, puede no reflejar exactamente la posición real 
de cada equipo. En todo caso pretende ser orientativa. 

HOQUE! SOBRE GEL 
Els passats 18 i 23 de novembre es disputaren els dos 

primers partits de la Higa nacional d'hoquei sobre gel 
essent els contrincants el Casco Viejo de Bilbao i el 
Txuri - Urdi de Sant Sebastiá, Campió / sub campió de la 
passada Higa a lera, divisió. 

Els partits, com podeu imaginar-vos, foren de pur 
trámít, donada la diferencia entre aquests conjunts i el 
Puigcerdá que perde els dos partits per 19-1115-0 res-
pectivament. 

Cal teñir en compte que aquests resultats es poden 
considerar normáis ja que els aconseguits pels equips 
que l'any passat jugaven a segona varen ser molt similars 
i inclús pitjors. Aixf es possá de manifest des d'un bon 
principi dos grups d'equips clarament diferenciáis com 
son: CASCO VIEJO, TXURI - URDIN, F.C. BARCELO
NA i JACA per un cantó i VITORIA, C.H. PUIGCER
DÁ, BOADILLA de Madrjd i C.G. CATALUNYA per 
l'altre. Per tant, les aspiracions del Puigcerdá es veuen 
limitades al 5é lloc i cree que es té que Hurtar per tots 
els medís per aconseguir-lo. 

Pere Capdevila 
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SI NO VOLEU DORMIR 
AL MEU B A R R Í T E N I U QUE VENIR 

Sóc un veí del barrí que compren els següents carrers 
i places: Rambla Josep M. Martí, carrer deis Ferrers, per-
Uongació del carrer Major, Plaga deis Herois i Plaga Bar
celona. 

Tots ells teñen quelcom en comú, és la part del po
blé que trovem mes activa per la nit. Aixó suposa un 
gran problema per nosaltres els veíns, i per aixó m'adre 
90 a tots vosaltres lectors de RUFACA. 

Per entrar bé en aquest tema, senyalaré que a aquest 
bEirri es troven: sis bars, dues discoteques, un cinema i 
una sala de bingo. Si un veí, qualsevol persona, dona una 
mirada al barri a les dues o tres de la nit, trovará gent 
embriagada, boixa i tota mena de persones sense res al 
cap. I no vull dir amb aixó que el problema estigui ais 
locáis, el problema s'adrega a les persones que surten 
d'ells. 

Valdría la pena que aquesta gent es fes carree d'aixó 
i que a la sortida, agafés el seu auto i s'anés cap a casa 
seva, sense fer xibarri. Pero sembla que aixó no pot ésser 
i que hem de carregar amb les conseqüéncies. 

Quan un es trova amb el seu mes meravellós somni, 
comenga el xibarri i s'ha acabat tot el silenci. Crits per 
aquí, baralles per allá, botzines per tot arreu. . . el que 
ja s'imaginen! 

Nosaltres, els ve'ins, ens ho callem i ho diem al coi-
xí que ho sap mes que tot el poblé junt. 

Si senyors, ho callem! 
Aquests senyors no respecten ni a la gent que dorm 

ni ais malalts que es troven a l'hospital aprop o dins de 
la part del poblé pitjor de la nit. 

I no penseu que tot aixó es produeix a les 11 o 12 
de la nit, gairebé son les 3 o les 4 de la matinada. 
L'Ajuntament té l'obligació de plantejar-lo i posar hores 
per tancar aquests locáis públics. Si un seré no ho pot 
adobar, cal avisar a les forces d'ordre públic. Tot aixó es 
podría solucionar fácilment. 

Els ve'ins només tenim una so lució, dormir de día 
(que hi ha menys gresca) i que treballi un altre, si algú 
de tots vosaltres, lectors de RUFACA, volen comprobar-
ho veniu al nostre barri i ho veureu. 

Grácies per escoltar-nos. 
Josep Ignasi Guirao 

ENSANCHAMIENTO DE GARAGE 

El Sr. José Sáez Soriano de la Colonia Simón Torre 
ha solicitado al Ayuntamiento de Puigcerdá permiso 
para el ensanchamiento de su garage, permiso que no le 
han concedido al no estar permitido por no sé que ar
tículo. 

Pero sí se ve que está permitida la construcción de 
barracas de madera, de tal forma que pronto la Colonia 
Simón tendrá que llamarse la Colonia de las Barracas. 

Un vecino de la Colonia. 

Estamos esperando ansiosamente cada domingo para ver 
si los niños de la Casa de la Pradera tienen nietos. 

El que avisa no es traidor: Los palos de la carretera de la 
aduana no han cambiado de sitio. 

Se desmiente la noticia de que Jomeini viene a pasar 
las Navidades a la Molina. El Sha tampoco. Cárter, 
quién sabe.. . 

El PSUC, ah, perdón, RUFACA, precisa mujer de lim
pieza. Sueldo mínimo. 

Fuentes fidedignas nos han informado que el ayunta
miento de Puigcerdá ha pedido a los Reyes Magos unos 
"juegos reunidos" y un "Monopoly" para animar los 
plenos. 

Los ceretanos somos la tira de gentiles y amables. Yendo 
hacia Llívia cedemos 6 veces consecutivas el paso en el 
nuevo cruce de la Aduana. Nobleza obliga. 

Estos de RENFE hacen proezas, siguen llegando a Puig
cerdá. . . y sin ruedas de clavos. 

Aunque esta revista extra tiene 40 páginas, que conste 
que ésta es la mejor. 

Muere de vergüenza al comprobar que había edificado, 
respetando todas las normativas. 
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Y no deje de decírselo a su vecina. 



réplica 

LA FACHADA DESQUICIADA 

^ w/MmWA 

El anterior número de RUFACA dedicó tres artícu
los a criticar mi posición en el Ayuntamiento en rela
ción con la fachada que la firma Carlit S.L. ha construi
do en el inmueble de su propiedad, en calle Escuelas 
Pías de esta población. Creo, por tanto, que de confor
midad con la legislación vigente, tengo derecho a aclara 
conceptos y justificar mi conducta y espero que la Re
vista me concederá esta oportunidad. 

Es necesario hacer constar antes que nada la necesi
dad de que los que asumen responsabilidades públicas 
tengan un conocimiento de los organismos en que inter
vienen, en este caso el Ayuntamiento, para no verse des
bordados en sus actuaciones. Y que cuando uno desco
noce los mecanismos a que debe sujetarse su actuación, 
lo primero que debe hacer es aconsejarse o procurarse la 
información necesaria, sin dejarse llevar por impulsos 
irreflexivos. Como colofón, es necesario no dejarse arras
trar por la jactancia considerándose intérpretes absolu
tos de la legalidad i con humüdad propia de quienes 
conocen las limitaciones humanas, ponerse al nivel que 
les corresponde en orden a la función que desempeñan. 
Y en la etapa democrática que nos ha correspondido 
actuar, sujetar los criterios e intereses personales al bien 
general, a la consideración de todo el Ayuntamiento y 
actuar con ecuanimidad, contrariamente se cae en con
ductas injustificables, por mucho que quieran enmasca
rarse en argumentaciones sin sentido para desorientar a 
la opinión general. 

Desde un punto de vista político, es necesario consi
derar la frecuencia que se tropieza con menudencias que 
nos hacen agotar nuestro espíritu y nuestra resistencia, 
en lugar de reservar estas energías para las ocasiones im
portantes y los grandes planteamientos, con merma de 
personalidad y prestigo, es decir, que hay personas a 
quienes —según el dicho p o p u l a r - los árboles no les de
jan ver el bosque", quizás por falta de experiencia en 
estas lides. 

Desde el punto de vista ético, me parece reprochable 
exigir a una empresa la realización de una obra costosa 
económicamente para que el resultado no sólo no mejo
re la situación anterior, sino que la deteriore tanto en lo 
relativo a la propia construcción como en lo referente 
a su estética, con lo cual nadie gana nada. 

Vistas las cosas objetivamente, la realidad es que la 
empresa presentó un proyecto al Ayuntamiento, que 
luego varió con relación a la fachada, construyendo una 
distinta a la proyectada. Lo cierto es que el anterior 
Ayuntamiento consintió dicha construcción, que el 
Ayuntamiento actual encontró totalmente terminada. 
Si en su momento se hubiera reformado el proyecto 
anterior, nada hubiera ocurrido, pero nadie se preocu
pó de regularizar esta situación. La posición correcta del 
Ayuntamiento actual hubiera sido requerir a la empresa 
para que presentara una modificación del proyecto 
adecuándolo a lo realmente construido y de querer ir 
más lejos aún, imponerle una sanción urbanística de 
hasta 10.000,- Ptas. Sólo ante la negativa formal de la 

empresa a realizar lo anteriormente indicado podía el 
Ayuntamiento decretar la suspensión de las obras. Lo 
demás ya es pasarse de la raya, como realmente ha 
acontecido, y situarse el propio Ayuntamiento en la ile
galidad. 

La Comisión de Urbanismo no se ha conformado 
con ésto y ha intentado justificar su posición con un ra
zonamiento tan dudoso e indefendible como que la fa
chada desmerece el entorno. Cuando se han dado cuenta 
que esta tesis no era aceptable, se han refugiado en un 
principio de autoridad del más clásico corte dictatorial, 
sin atender razonamientos ni sugerencias de ningún or
den, llegando a recurrir a amenazas de dimisión para im
poner su particular criterio. No se ha aceptado la modifi-
caicón del proyecto ni las diversas ofertas de revocar un 
40 por ciento, un 60, etc. de la facha y ha exigido el re
voque total de la misma sin que exista ninguna norma 
legal en que basarse para ello, sin seguir ninguno de los 
trámites de procedimiento necesarios para formar la vo
luntad colegiada que imprime carácter ejecutivo a las de
cisiones municipales y sin atender siquiera las competen
cias funcionales que determina la Ley. La justificación 
de la Comisión es que la empresa tiene que ajustarse al 
nuevo Plan General en trámite de aprobación y por tan
to sin vigencia alguna, pues sigue vigene el de 1964, con 
la agravante de que el que se tramita está totalmente de
sacreditado y amenazado de inviabilidad si no se rectifi
ca en profundidad y que los técnicos consultados por el 
Ayuntamiento lo han descalificado esencialmente, consi
derándolo un dibujo inanimado al que hay que imprimir 
dirección y sentido, sin que ello implique que tenga par
tes aprovechables, con las modificaciones pertinentes. 

Por otra parte es impensaole que la Comisión pueda 
imponer criterios al Ayuntamiento pleno ni que tenga 
otras capacidades que las dimanantes del órgano colegia
do representativo de la comunidad municipal, especial
mente las de carácter ejecutivo que sólo éste puede in
fundirle. De no ser así existirian tantos ayuntamientos 
como comisiones y cada uno actuaría con total descoor
dinación delresto del ayuntamiento. Tampoco parece 
aceptable que el responsable de una Comisión pueda im
poner sus criterios y exigencias al resto de sus compo
nentes. Por lo menos, esto repugna a mi mentalidad y a 
mi concepto de la democracia. 

Y quiero hacer todavía una consideración respecto 
a la problemática urbanística que ya expuse somera
mente en el pleno en que fue discutida la situación de la 
fachada de marras. Y es la de que el propietario del 
terreno es el titular dominical del derecho de suelo y 
vuelo, en tanto que el Ayuntamiento únicamente tiene 
una función de policía urbanística, sin ninguna prerro
gativa de carácter dominical. Ello implica que la función 
municipal consiste únicamente en vigilar que se cumpla 
la normativa legal, sin sobrepasarla en ningún momento. 
Y que cuando el titular del terreno obtiene la Licencia 
de Obras, consolida este derecho y cesan las limitacio-
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réplica 
nes que impone la Administración "ad cautelam". Si 
el titular del terreno tiene derecho a hacer cualquier 
cosa en él que la Ley autorice, igual pueda hacer la 
fachada del proyecto que cualquier otra que no sobrepa
se las limitaciones vigentes en el momento de obtener 
la licencia; el Ayuntamiento no tiene sino la obligación 
de autorizarle para llevarlo a efecto y controlar que se 
ajuste a lo autorizado. El faltar a lo proyectado no es 
un delito de "lesa Patria", sino una simple infracción 
urbanística y es innecesario organizar la marimorena 
para corregir este defecto. Otra cosa sería si la obra so
brepasara los límites legales, lo que derivaría en una 
infracción administrativa que viciaría la obra de ilega
lidad, lo que lleva aparejado sanciones mucho más gra
ves e insubsanables que pueden llegar a la derruición 
de todo lo edificado al margen de la Ley. 

Otro problema parecido al objeto de comentario 
puede producirse posiblemente con la obra del Sr. Ra-
mis y es de esperar que el Ayuntamiento sepa en esta 

ocasión situarse en el lugar que le corresponde. Aunque 
hay quién diga que estoy al servicio de la propiedad. 

Otras consideraciones podrían hacerse, pero no quie
ro hacer interminable esta réplica ni convertirla en un 
curso de derecho administrativo. Mal asunto es querer 
sacar las cosas de quicio, pues aunque luego vuelvan las 
aguas a su cauce siempre dejan huellas de su paso fuera 
de madre. Y es obligación de los hombres públicos 
poner todos los medios a nuestro alcance para evitar 
estos innecesarios incidentes que tanto perjudican a las 
instituciones a las que aquéllos sirven. 

Finalmente quiero hacer resaltar que he intentado 
que todo este embrollo pudiera resolverse internamen
te, pero la actitud de determinadas personas me obliga 
a establecer públicamente mi conducta a fin de no des
merecer la imagen que debo a cuantos me distinguieron 
con su confianza a través del voto y al Partido en que 
milito y que pudiera salir perjudicado si guardo silencio. 

FRANCISCO JAVIER BOSOM 

RUFACA REPLICA Sr. Brunet: 

Uegida la carta que váiem publicar en el núm. 
anteiioi, en primer lloc voldríem agrair-li que ha-
gi tingut la franquesa de manifestar obertament 
les seves critiques a RUFACA, critiques que sa-
bem que son compartides per altra gent que no 
ha tingut mai la sinceritat d'expressai-les pública-
ment. 

Aixó no vol dir que estiguem d'acord amb alió 
que vosté defensa, per la qual cosa RUFACA ha 
cregut convenient contestar alguns punts de la se-
va carta que no s'ajusten a la realitat. 
POC INDEPENDENT 

Ens diu que una publicado ". . . mai no ha 
d'estar subjecta a cap mena d'organització, i en 
dir organització vuU referir-me a partits poli'tics, 
associacions patronals, centráis sindicáis i al-
tres. . ." 

No creiem que aquest sigui el cas de RUFACA 
per les següents raons: 

a) Si vosté repassa el Consell de Redacció de 
l'anterior número de la revista, per exemple, po-
drem ínformar-lo que deis 35 components, no-
més 6 persones son militants de partits politics 
i una d'una central sindical. Per altra banda, si 
RUFACA vol ser de veritat una revista democrá
tica, no pot negarse a acceptar la col.laborado 
d'una persona que milíti en un partit poh'tic, sigui 
del color que sigui. 

b) Si vosté consulta ais partits poh'tics, cen
tráis sindicáis o associacions patronals de la co
marca podrá comprovar que cap d'aquestes orga-
nitzacions se sent identificada amb la linia de la 
revista. 

c) El que no fa RUFACA és tancar la porta 
aquest tipus d'entitats, com tampoc la tanca a 
ningú. Vosté pot veure que cada mes apareix una 
secció amb el títol de Tribuna Política, oberta a 
tots els partits, els quals com qualsevol altra insti-
tució de la Cerdanya, han de trobar les fuUes de 
RUFACA a la seva disposició sempre que vuiguin 
dii quelcom. 

d) Podrá observar que el contingut de la revis
ta és for9a heterogeni i sempre variable en fun
dó de les col.laboracions rebudes cada mes. 

e) Finalment i a títol de simple curiositat, el 
convidem a fer una prova que nosaltres ja hem 
fet: ensenyi una o varíes "rufaques" a alguna per
sona que no conegui la realitat de la Cerdanya i 
demani-li la seva opinió sobre la revista. Li po-

38/RUFACA/Desembre 

dem avanzar el que a nosaltres, una mica exage-
radament, ens van dir una vegada: que es tracta-
va d'un "butUetí parroquial" sigui dit sense cap 
menyspreu per les publicacions religioses. 

POCA COL. LABORACIO 
També es pregunta, Sr. Brunet, com és que a 

la Cerdanya no hi ha mes persones per escriure a 
la revista?, i vosté mateix en respon que, al 
tractarse d'una revista "d'uns quants", la gent no 
hi col.labora, tornant a insistir en la suposada a&-
d'independéncia de la revista. 

Ens sembla haver-li demostrat sobradament 
que som una revista independent, pero ens 
agradaría fer-li veure també que si la revista 
només la fan "uns quants" (els del Consell de 
Redacció) és perqué aquests son justament els 
qui hi treballen. Nosaltres també ens hem pregun
ta! moltes vegades perqué no hi col.labora mes 
gen? i ens hem donat varíes respostes: 

a) Hi ha una rao de pes, prou coneguda: la 
col. laborado desinteressada en aquest tipus de 
coses sempre ha estat bastant difícil a la nostra 
comarca. 

b) Moltes persones no es senten disposades a 
donar suport amb el seu nom a la revista perqué 
son conscients que aquesta publicará els articles 
amb els quals no sTii pot simpatitzar. Es a dir, 
rúnica condició per treballar a RUFACA és ser 
suficientment obert com per acceptar articles 
amb els quals no slii esta d'acord. 

c) La tercera rao íncideíx en la falta de con
ciencia cívica de tots aquells que, tenint informa
do , no la transmeten. Nosaltres estem literal-
ment farts de sol.licitar informado i col.labora-
ció a tothom de forma personal i per escrit, tal 
i com ho demostren les editorials del núm. 1, 2, 
6, 8, 11, 12, 13, 15 i 16. Li recomanem especial-
ment la lectura de Teditoríal del núm. 13 (porta
da de l'estany geiat) a on exposem molt clara-
ment quin és el critei amb qué mensualment es 
fa RUFACA. 
POCA INFORMACIO? 

També ens diu que a RUFACA encara no s'ha 
tocat molta informado divulgado deis proble-
mes cerdans. Sobre aquest punt li podem contes
tar que, en principi, estem absolutament d'acord 
en bona part de la problemática de la comarca 
encara no se n'ha parlat. Allá a on probablement 
diferiríem seria al intentar esbrinar les raons 
d'aquest déficit. 

Ja hem subratllat el carácter essencialment 
obert que vol teñir la publicació i ara ens agrada
ría fer-li entendre que aquesta posició ve motiva
da per raons de tipus técnic, si deixem de banda 
les raons de democracia elemental. Ens expli-
quem: cap deis membres del Consell de Redacció 
és un professional de la informado, cap de nosal
tres, per tant, te cap obligació de rastrejar la in-
formació, i, si de vegades ho fem, es per pal.líar 
parcialment la irresponsabilitat d'aquelles perso
nes informades que, sabent que teñen a la seva 
disposició un medí informatiu n l'utilitzen per 
les raons que siguin. La seva carta, Sr. Brunet, ens 
ofereLx 1 óportunitat de repetir per enésima vega
da que tots aquells que vuiguin informar els seus 
conciutadans sobre un determinat fet només han 
de dipositar la seva col.laborado, degudament fir
mada, a la bústia d'Amics de Cerdanya, tal i com 
vosté ho debía fer per trametre'ns la seva carta. 

Amb tot el que hem dit fins aquí ja hem do
nat resposta a la seva pregunta sobre quines son 
les normes que la redacció estableix per publicar 
un article: cap norma, Sr. Brunet, afortunada-
ment no hi cap altre criteri per a la publicació 
d'un article que aquells que vinguin fixats per la 
Llei de Premsa (i d'aixó també ja estem cansats 
de parlar-ne). Si obrésim d'altra forma, qui ens 
garantiría que la introdúcelo d'un determmat cri
teri censor és encertat o respon al subjectivisme 
de cadascú? Sí exercíssim un control de redacció, 
tal i com vosté demana, Uavors si que de la 
RUFACA en faríem una revista tendenciosa, sub
jecta ais criterís personáis del Consell de Redacció 
Uavors sí que no faríem una revista independent i 
oberta. 

Voldríem acabar fent una crida a tots els cer
dans per a que prenguin consciéncia de que tenim 
un instrument col.lectiu a les mans que está al 
serveí de tota la comarca i que, si no és míllor, 
nosaltres els primers, pero tots, en tenim la culpa. 
Fer una revista "sana", "formal", "constructiva S' 
i "d'esprit cerda" és el queja estem intentan! i si 
encara no ho hem aconseguit és perqué ens falten 
brafos. Per aixó el convidem a vosté, Sr. Brunet, i 
a tots els habitants de la comarca a participar en 
les reunions que cada dimecres a les 10 de la nit 
fem en el local d'Amics de Cerdanya (Antic 
edifici deis Esoclapis, s/n) i si per la causa que si
gui no pot venir el convidem a qué cada mes ens 
informi d'alló que vosté sap i els altres no sabem. 
Així de senzill. RUFACA 
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